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بهادری جهرمی:

دولت با افزایش حقوق 
بازنشستگان موافقت کرد

درج پاداش صرفه جویی 
برق از خرداد ماه
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در دستور کار ویژه دولت
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سرمقاله

سوداگری مانع پیشرفت 
فعالیت های مولد

در ایــران فعالیــت های 
سوداگرانه بسیار زیاد است 
 و مالیاتــی هــم پرداخت 
نمی کنند. این در حالی است 
که در تمام جهان برای فعالیت های غیرتولیدی 
و غیرمولد مالیات های ســنگین بریده می شود. 
مالیات بر عایدی سرمایه در تمام دنیا سالهای سال 
 است که اجرایی شده اســت. بنابراین برای اینکه 
 فعالیــت هــای ســوداگرانه مانــع پیشــرفت 
فعالیت های مولد نشوند بادی پایه مالیاتی مالیات 
بر عایدی سرمایه به اجرا گذاشته شود. متاسفانه در 
 نقل و انتقالات سرمایه در تراکنش های متفاوت، 

مالیات لازم از...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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وزیر ارتباطات اعلام کرد؛

جذب کاربران خارجی 
در پیام رسان های بومی

کمتر از 5 درصد مردم مشمول مالیات بر سوداگری می شوند

پایان سفته بازی با مالیات بر عایدی
صفحه3

صفحه2

سپرده های  ارزی  ایران ۱۳ درصد  رشد  کرد
مراودات   مالی ۱2 میلیارد   دلاری   ایران   با   بانک های   خارجی

وزیر ارتباطات در دیدار با اعضای کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس با ارائه گزارشی از اقدامات انجام شده، 
دغدغه ها و مسائل مطرح شده توسط نمایندگان 
مردم را مورد بررســی قرار داد. به گــزارش وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، عیسی زارع پور وزیر 
ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در دیــدار اعضای 
کمیسیون صنایع و معاون مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به اقدامات و پروژه های مختلف این وزارتخانه 
در دولت ســیزدهم، گفت: شــبکه ملی اطلاعات، 
پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها، پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند، توســعه صنعت فضایی، 
توسعه ارتباطات روستایی و حمایت از پیام رسان 
های داخلی از اولویت های برنامــه های دولت در 
این دوره است. وزیر ارتباطات به ارائه 3 هزار خدمت 
توسط دستگاه های دولتی در پنجره واحد خدمات 
اشاره کرد و گفت: با الکترونیکی و هوشمند شدن 
خدمات مردم از طریق یک کانال می توانند با تمام 
دولت در ارتباط باشند. زارع پور به فعالیت پیام رسان 
های داخلی و توسعه آنان اشاره کرد و گفت: در برنامه 
داریم که با حمایت از پیام رسان های داخلی بتوانند 
بهترین خدمات را به مردم عزیز ارائه دهند و بتوانند 
مورد اقبال کاربران خارجی هم قــرار گیرند. وزیر 
ارتباطات به فعالیت های حوزه فضایی نیز اشــاره 
ای کرد و خبر داد: در سال جاری پرتاب هایی را در 
برنامه خود داریم و امسال انشالله سال پرباری برای 
صنعت فضایی کشور خواهد بود. وی درباره دغدغه 
نمایندگان در حوزه حفظ داده های مردم در پلتفرم 
های داخلی نیز افــزود: لایحه حفاظت از داده های 
کاربران در فضای مجازی در وزارت ارتباطات نهایی 
شده اســت و به زودی پس از بررســی در دولت به 
مجلس فرستاده خواهد شد که با تصویب نهایی این 
لایحه نگرانی مردم در این حوزه نیز رفع می شود. 

مصطفی طاهری رییس...

اجتماعی

مدیرعامل شرکت تاکسیرانی شهر تهران با تشریح 
اقدامات تحولی سازمان تاکسیرانی به تأکید شهردار 

تهران به خانه دار شدن رانندگان تاکسی اشاره کرد.
مهدی وحدت کار با اعلام خبر تغییر رویکرد سازمان 
تاکســیرانی تهران در دوره مدیریت شهری جدید، 
گفت: در دوره جدید مدیریت تاکسیرانی شهر تهران 
عزم مدیریت شهری بر تغییر پارادایم حمل و نقل در 
مسیر ارتقای بهره وری ارائه خدمات حمل و نقلی به 
شهروندان است. در این راستا با بررسی و مطالعات 
فشــرده مبتنی بر تجارب پیشــین، اصول علمی و 
بررسی تجارب بین المللی، حدود ۴۰ پروژه کوچک و 
بزرگ در حوزه کار سازمان تاکسیرانی طراحی و آغاز 

شده که غالبا در سال جاری اجرا خواهد شد.
وی با بیان این که شــهردار تهران مکــررا بر بهبود 
وضعیت معیشتی و رفاهی تاکسیرانان تأکید دارند، 
اظهار کرد: از این رو مشکلات زمینه ای تاکسیرانان 
که بسیاری از آن ها ریشــه در سیاستهای موضوعه 
پیشین دارد مورد واکاوی قرار گرفت. به گفته وحدت 
کار، از مهم ترین این مشــکلات که علاوه بر ایجاد 
مشکل برای تاکســیران زمینه خدمات رسانی به 
شهروندان را نیز با اختلال مواجه کرده است، آیین 
نامه های متعــدد و بعضا متناقض با برخی اســناد 
بالاسری است که نهایتا امکان ارائه خدمات بهینه، 
رقابت هدفمند و رضایت تاکسیران و مسافر را محدود 
می کند و تا اینگونه مســائل زیربنایی حل نشــود، 
نمی توانیم تغییر ریل و تغییر راهبردی در تاکسیرانی 
و به طریقه اولی، در حوزه حمل و نقل داشته باشیم 
و اگر این اصلاحات انجام نگیرد حتی اگر دو میلیون 
تاکسی هم در شهر تهران نوسازی شود و تردد کنند 
باز هم مشکلی از حمل و نقل تهران حل نمی کند. 
در حقیقت اصل کلیدی در تغییر مدل کسب و کار 

)Business Model(، شــرکتهای تاکسیرانی 
نهفته است. وحدت کار در مورد نظارت بر تاکسیرانان 
نیز با بیان این که ما به دنبال نظارت و کنترل هوشمند 
تاکسیرانان با استفاده از روش های جدید و مبتنی بر 
هوش مصنوعی هستیم، تصریح کرد: بر همین اساس 
مدل هایی را طراحی کردیم کــه مبتنی بر نظارت 
هوشمند است و مدل به گونه ای است که این روش 
نظارتی سودآوری بیشتری برای ناوگان ایجاد می کند. 
وی در مورد چرایی نظارت بر تاکسیرانان بیان کرد:  
بخش قابل توجهی از تاکســی ها در خدمت مردم 
نیستند و وقتی بررسی می شود متوجه می شویم که 
این افراد خودروی تاکسی را برای جابه جایی بار مغازه 
های خود و یا ورود به محدوده طرح ترافیک استفاده 
می کنند. در این شرایط در واقع در خدمت شهروندان 
نیستند.  مدیرعامل شرکت تاکسیرانی شهر تهران 
افزود:  مدل نظارتی هوشــمند عملا تاکسیران را از 
غیر تاکسیران تمیز می دهد و این امر علاوه بر ارتقای 
کارایی سیستم، امکان پشتیبانی بیشتر از تاکسیران 
در امور رفاهی و معیشتی از جمله تأمین های بیشتر 
بیمه ای و... را به همراه خواهد داشــت. وحدت کار 
اضافه کرد: برخی می گویند خودروی تاکســی در 
مالکیت فرد است و سازمان نمی تواند بر آن نظارت 
کند؛ اما در پاسخ باید بگویم که اگر تاکسی شخصی 
است پس نمی تواند از خدمات سازمان تاکسیرانی 
همچون طــرح ترافیک و ســوخت اضافه بهره مند 
شود. مدیرعامل شرکت تاکسیرانی شهر تهران در 
پاسخ به این سوال که چگونه از فعالیت تاکسی ها با 
خبر می شوید؟، اظهار کرد: با استفاده از روش های 
هوشــمند که در حال حاضر هم در شــرکت های 
مســافری اینترنتی وجود دارد می توان نســبت به 

کنترل تاکسی های فعال و غیرفعال اقدام کنیم.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی پیش بینی کرد که سی 
و چهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران بین ۵ 
تا ۷ میلیون بازدیدکننده داشته باشد. محمد مهدی 
اسماعیلی در حاشیه جلسه هیات دولت و در جمع 
خبرنگاران با تبریک روز معلم و کارگر و گرامیداشت 
یاد و خاطره شــهید مطهری گفت: وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی هفته آینده ســی و چهارمین دوره 
نمایشگاه بین المللی کتاب تهران را در محل مصلای 

تهران برپا می کند.
وی افزود: این نمایشگاه بزرگترین جشنواره فرهنگی 
نه تنها در ایران بلکه در منطقه اســت و پیش بینی 
حضور بیــن ۵ تا ۷ میلیون بازدیدکننــده را در این 

نمایشگاه ۱۰ روزه داریم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بیان کرد: امسال اتفاقات 
خوبی در این نمایشگاه افتاده و با همکاری بخش های 
مختلف نظام یارانه ای برای خرید کتاب برای اقشار 

مختلف اعم از دانشجویان، اساتید، طلاب پیش بینی 
شده است تا چتر یارانه ای خرید کتاب افزایش یابد.

اسماعیلی عنوان کرد: در این دوره ۲۰۰ کتابفروشی  
از طریق سامانه مجازی در نمایشگاه کتاب مشارکت 
دارند که این رویداد جدیدی به حساب می آید. وی 
توضیح داد: گاه در بحــث فروش کتاب این اتفاق در 
نمایشگاه می افتاد مبنی بر اینکه زنجیره کتاب شامل 
کتاب فروش ها در سطح شهر با برگزاری نمایشگاه 

دچار ضرر می شوند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی خاطر نشان کرد که در 
این دوره از نمایشگاه بیش از سه هزار ناشر داخلی و 
خارجی و مهمان ویژه از تاجیکستان حضور دارند. 
سی وچهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران با 
شعار »آینده خواندنی ست« ۲۰ تا 3۰ اردیبهشت ماه 
۱۴۰۲ در مصلای امام خمینــی )ره( و همزمان به  

صورت مجازی در ketab.ir برگزار خواهد شد.

وزیر میــراث فرهنگی و گردشــگری گفت: مرمت، 
نگهداری، اداره و استفاده بهینه و کاربردی از بناهای 
تاریخی با مشــخصاتی که در نظر گرفته شده جزو 
سیاستهای جدی دولت اســت و بخش خصوصی 
می تواند در این زمینه مشارکت کند. عزت الله ضرغامی 
در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: مشارکت خصوصی در مرمت، نگهداری، 
اداره و اســتفاده بهینه و کاربردی از بناهای تاریخی 
با مشخصاتی که در نظر گرفته شده جزو سیاستهای 
جدی دولت اســت. در این دولت ما ابعاد این کار را 

سرعت بخشیدیم تا مردم مشارکت کنند.
وی افزود: بسیاری از ابنیه تاریخی ما در حال از بین 
رفتن هســتند و هیچ اعتباری برای مرمت آن ها در 

کشور وجود ندارد. بعد از مرمت هم مسئله نگهداری 
و مدیریت آن ها پیش می آید که بحث مفصلی است.

وزیر میراث فرهنگی و گردشگری اظهار کرد: مردم 
باید در این زمینه مشارکت کنند و بخش خصوصی 
می تواند در این زمینه کمک کند تا طبق مزایده این 
ابنیه به افرادی با مدت مشــخص و مبلغ مشخص 
اجاره داده شــود تا آنها را مرمت و نگهداری کنند و 
در حوزه هایی که ما تاییــد می کنیم کاربری خوبی 
برایشان در نظر بگیرند. ضرغامی یادآور شد: نظارت 
بر این موارد هم با خود وزارت میراث فرهنگی است 
و ابنیه موردنظر نه تنها آسیب نمی بینند که از آسیب 
نجات پیدا می کنند. در غیر اینصورت همه این ها بدل 
به محل تجمع معتادان و حتی بیتوته سگ ها می شود.

پیمان جبلی با اشــاره به سیاســت های حمایتی 
صداوســیما از ســکوهای نمایش محتوا در فضای 
مجــازی، بــرای تولیــد برنامه های مشــارکتی با 
تولیدکننــدگان شــبکه نمایش خانگــی و حتی 
خرید رایت برخــی از این برنامه ها اعــلام آمادگی 
کرد. بــه گزارش روابــط عمومی ســازمان تنظیم 
مقررات رســانه های صوت و تصویر فراگیر در فضای 
مجازی)ساترا(، جلسه معارفه اعضای جدید شوراهای 
صدور مجوز تولید و انتشــار ســاترا با حضور رئیس 
سازمان صداوسیما، قائم مقام، معاون پایش و نظارت 

ساترا و برخی از اعضای شورا برگزار شد.
جلسه معارفه اعضای شــوراهای صدور مجوز تولید 
و انتشار ساترا با حضور پیمان جبلی رئیس سازمان 
صداوسیما، سعید مقیسه رئیس ساترا، محسن قائمی 
نسب قائم مقام ساترا، محمد حسام پور معاون پایش 
و نظارت ســاترا و برخی از اعضای شوراهای صدور 

مجوز برگزار شد. رئیس صداوسیما در این جلسه با 
استقبال از برگزاری نمایشگاه »رصتا« و تشکیل مجمع 
رسانه های صوت  و تصویر فراگیر ایران گفت: برگزاری 
نمایشــگاه »رصتا« در دوره اول رویداد خوب و قابل 
قبولی بود که می بایست ادامه داشته باشد و توسعه 
یابد. وی با اشاره به سیاست های حمایتی صداوسیما از 
سکوهای نمایش محتوا در فضای مجازی اظهار کرد: 
آماده تولید برنامه های مشارکتی با تولیدکنندگان 
شــبکه نمایش خانگی هســتیم و درصورت تایید 
ارزیابان سازمان امکان پخش تیزر این دست تولیدات 
و حتی خرید رایت آنها وجود دارد. جبلی در پایان با 
تاکید بر استفاده از تجربیات دیگر کشورها در زمینه 
ساماندهی و تنظیم گری فضای مجازی تأکید کرد: 
حوزه بین الملل ساترا باید تقویت شود و با کشورهای 
اسلامی و منطقه و کشورهای اروپایی تعامل داشته 

باشد و از تجربه و ظرفیت های متقابل استفاده شود.

روابط ایران و سوریه یک روابط کاملاً راهبردی است
رییس جمهور با بدرقه معــاون اول رئیس جمهور و 
معاون ارتباطات بین الملل دفتر مقام معظم رهبری 
و جمعی از اعضای کابینه،برای سفری دو روزه عازم 
سوریه شد و دقایقی قبل، با استقبال وزیر اقتصاد و 
تجارت سوریه وارد دمشق شد. سید ابراهیم رئیسی 
پیش از ترک تهران در گفت وگویی با خبرنگاران درباره 
برنامه ها و اهداف این سفر، با اشاره به این که این سفر 
به دعوت آقای بشار اسد رئیس جمهور محترم کشور 
سوریه و در راســتای روابط راهبردی ایران و سوریه 
انجام می شود، گفت: امروز بر همگان روشن شده که 
مواضع جمهوری اسلامی ایران بر عقلانیت، تدبیر و 

حقانیت و مبتنی بر مقاومت و ایستادگی است.
رئیس جمهور بــا بیان اینکه امروز اثبات شــده که 
مقاومت و آنچه که جمهوری اســلامی بارها بر آن 
تأکید کرده یعنی ایســتادگی و مقاومت در مقابل 
دشمنان جواب داده است، افزود: امروز در منطقه برای 
همه روشن است که جمهوری اسلامی ایران ستون 
مستحکمی به حساب می آید که همه می توانند به 
این ستون مستحکم اعتماد کنند و مواضع و جایگاه 
جمهوری اسلامی به عنوان یک بازیگر اصلی و موثر در 

تحولات منطقه محسوب می شود.
وی با بیان این که »در این سفر برای تحکیم و ارتقای 
روابط اقتصادی، سیاسی و امنیتی با سوریه رایزنی 
خواهیم داشت«، تصریح کرد: اراده دو کشور بر توسعه 
روابط اســت و زمینه های بســیاری برای گسترش 
همکاری ها وجود دارد. در گفتگوهای خود همچنین 
تسریع در اجرای توافقنامه های میان دو کشور را دنبال 
می کنیم و مطمئن هستم که گسترش روابط میان 

تهران و دمشق به نفع دو ملت و منطقه خواهد بود.
وی در بخش دیگری از سخنانش با بیان این که »امروز 
برای همه روشن شده که سوریه و حکومت قانونی آن 
باید بر تمام خاک این کشور حاکمیت داشته باشد و 

حاکمیت ارضی سوریه باید روز به روز تقویت شود، 
اظهار داشت: در اجلاس »روند آستانه« در تهران هم 
بر این قضیه تأکید کردیم و الان هم تاکید می کنیم که 
باید همه به حاکمیت و تمامیت ارضی سوریه احترام 
بگذارند. تثبیت و ارتقای امنیت در منطقه در گرو آن 
است که دولت سوریه بتواند حاکمیت خود را به شکل 

موثر بر تمام نقاط این کشور اعمال کند.
رئیسی با اشاره به اینکه روابط ما با سوریه امروز یک 
روابط معمولی نیست، خاطرنشان کرد: روابط ایران و 
سوریه یک روابط کاملاً راهبردی است. دشمنان بسیار 
سعی کردند سوریه را تجزیه کرده و روابط دمشق با 

کشورهای منطقه را تخطئه کنند.
رئیس جمهور اضافه کرد: گروه های دست ســاخته 
آمریکا مثل داعش و دیگر گروهک های تکفیری، با 
قتل و خونریزی و بلوا در سوریه و منطقه آشوب ایجاد 
کرده و جنایات بسیاری کردند، اما گروه های مقاومت 
و مردم مقاوم سوریه و شخص آقای بشار اسد و دولت 
سوریه نشان داند که بنای مقاومت دارند و در مقابل 

هجمه ها مقاوم هستند.
رئیسی گفت: حقیقتاً بر هیچ کس پوشیده نیست که 
آنچه گروه های مقاومت، حــزب الله لبنان، نیروهای 
مستشاری جمهوری اســلامی و شخص حاج قاسم 
سلیمانی در سوریه انجام دادند، نقش بسزایی در ایجاد 

امنیت امروز، نه فقط در سوریه بلکه در منطقه دارد.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه آمریکایی ها در منطقه 
گروه های تروریســتی را ایجاد کردنــد و گروه های 
مقاومت و عزیزانمان از ایران، عراق، ســوریه و دیگر 
کشورهای منطقه در مقابل تروریست ها ایستادگی 
کردند، افزود: کســانی که مدعی مبارزه با تروریسم 
هســتند، قهرمان مبارزه با تروریســم، حاج قاسم 
سلیمانی را به شهادت رســاندند و باید از این بابت 
در مقابل افکار عمومی و وجدان هــای بیدار جهان 

پاسخگو باشند.

نایب رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی، تاکید کرد: با مصوبه مجلس در بحث اصلاح 
قانون بیمه کارگران ساختمانی حدود ۵۰۰ هزار کارگر 
بیمه خواهند شــد و پیش بینی می شود این قانون 

ظرف دو ماه آینده به مرحله اجرایی برسد.
ولی اسماعیلی درباره زمان اجرای طرح اصلاح قانون 
بیمه کارگران ساختمانی، بیان کرد: مجلس پس از 
تصویب این طرح سه ماه فرصت در نظر گرفته تا آئین 
نامه اجرایی آن تهیه و به تصویب برسد؛ این آئین نامه 

باید تمام و کمال مفاد قانون را در بر بگیرد.
وی ادامه داد: ابتدا باید آئین نامه به اتمام برســد تا 
ببینیم چه میزان قانون در آن لحاظ شده است. نایب 
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس اظهار کرد: اکنون 
مجلس در حال دنبال کردن این موضوع است. اگر در 

جایی لازم باشد اصلاحاتی صورت گیرد در اسرع وقت 
این کار انجام خواهد شــد تا قانون روی زمین نماند. 
حتی یک طرح دو فوریتی بــرای اصلاح در مجلس 
آماده شده اســت اما ما گفتیم اعلام وصول نشود و 
اگر لازم شد خود کمیسیون اجتماعی به این موضوع 

ورود پیدا کند.
نماینده مردم گرمی در مجلس شــورای اسلامی با 
بیان اینکه ۵۰۰ هزار کارگر بر اساس این قانون بیمه 
خواهند شــد و این مصوبه یک هدیــه بزرگی برای 
اصناف کارگر بود، تصریح کرد: کارگران اقشار مظلومی 
هستند و اجازه نمی دهیم حق آنان ضایع شود. سه ماه 
برای تهیه آئین نامه اجرایی فرصت داده شده است که 
اکنون یک ماه از این سه ماه گذشته و پیش بینی می 
شود ظرف ۴۵ روز آینده این قانون به مرحله اجرا برود.

مدیرعامل ســتاد مرکزی معاینه فنی خودروهای 
تهران گفت: از یک میلیون خودروی معاف از معاینه 
فنی)به لحاظ ســن( حدود ۲۰۰ هزار دســتگاه در 
آزمون های داوطلبانه معاینه فنی مردود شدند. شادی 
مالکی با اعلام این خبر، اظهار کرد: حدود پنج درصد 
خودروهای معاف از معاینه فنی دارای نقص در سامانه 

ترمز هستند.
وی ضمن تاکید بــر نیاز به بازنگری ســن معافیت 
خودروهای نو از انجام معاینه فنــی افزود: در قانون 
عموما مدت زمان گارانتی خودروها ۲ سال تعیین شده 
در صورتی که اولین مراجعه خودرو به مراکز معاینه 
فنی پس از چهارسال از تولید انجام می شود. در این 
بازه ۲ ساله بین ۲ تا ۴ سال پس از تولید، خودرو بدون 

هیچگونه پایشی در شهر تردد می کند.
مدیرعامل ستاد مرکزی معاینه فنی خودروهای تهران 
خاطرنشــان کرد: البته خارج از بحث نیاز به پایش 

مســتمر خودروها پس از فرایند تولید، اصلاح زمان 
معافیت، هم به نفع مشتری و هم به نفع سازندگان 
خودرو است. درخصوص مشتری اگر زمان معافیت 
معاینه فنی کاهش یابد بخشی از نواقص و ایراداتی 
که در مراکز شناســایی می شــود در دوره گارانتی 
 بدون تحمیل هزینه به مشتری قابل برطرف شدن
 است. وی افزود: در مورد سازندگان و خدمات پس از 
فروش خودرو انجام معاینه فنی در دوره گارانتی بدون 
تردید می تواند در تشخیص درست و به هنگام ایراد 
موثر بوده و در کاهش برخی از هزینه های تحمیلی در 
این دوره به سازندگان خودرو جلوگیری کند. بر اساس 
گزارش سایت شهر، مالکی با اشاره به مراجعه ۱۴۵ 
هزار دستگاه خودرو در مراجعه نخست در فروردین ماه 
امسال، افزود: بیش از یک چهارم از این تعداد خودرو به 
علت نقص فنی و ایمنی، موفق به اخذ معاینه فنی در 

مرتبه نخست نشده اند.

موتور کاملاً ایرانی هواپیما با حضور رئیسی آزمایش شدنظارت بر تاکسی ها با هوش مصنوعی

۵۰۰ هزار کارگر بیمه خواهند شد
لزوم بازنگری سن معافیت خودروهای نو

سياسیفرهنگی 

پیش بینی وزیر از استقبال میلیونی از نمایشگاه کتاب

برای مرمت ابنیه تاریخی مزایده برگزار می کنیم

خبر خوش برای تولیدکنندگان شبکه نمایش خانگی



اقتصاد2
ایران

برآورد صــادرات ۱۵میلیارد 
دلاری پتروشیمی 

برآوردهای آماری از صادرات ۱۵میلیارد دلاری 
محصولات پتروشیمی در ســال جاری حکایت 
دارد که بر این اساس کمبود عرضه ارز پتروشیمی 

در فروردین جبران خواهد شد.
همواره یکی از چالش های اساسی اقتصاد ایران 
بازگشت ارز های صادراتی به چرخه اقتصاد بوده 
است که در سال های اخیر ریشه ی اکثر التهابات 
و تنش های ارزی که در کشور به وجود آمده است 
را می توان مستقیما به اخلال در بازگشت ارزهای 
صادراتی و کاهش عرضه ارز در سامانه های رسمی 
کشور مربوط دانست و این عامل را سبب افزایش 

تقاضا در بازار غیر رسمی ارز عنوان کرد.
گفتنی است اگرچه ســبد ارزی کشور )جدای از 
نفت( متشــکل از ارز های صنایع ، پتروشیمی، 
فلزات اساسی، معدنی و کشاورزی هستند، اما در 
این سبد ارز صنایع پتروشیمی نقش پررنگ تری 
را ایفا کرده و طبیعتا بازگشت ارز حاصل از صادرات 
این محصولات به چرخــه اقتصاد ایران از اهمیت 
بیشتری برخوردار اســت. احمد مهدوی ابهری، 
دبیر انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی ضمن 
اشاره به حجم عرضه ی ارز توسط پتروشیمی ها 
در سال گذشته، گفت : متوسط فروش و صادرات 
صنعت پتروشیمی کشور در سال ۱40۱، حدود 
۱6 میلیارد دلار بوده اســت کــه 86 درصد آن 
)معادل۱3.8 میلیارد دلار( در سامانه نیما عرضه 
شده است. همچنین گفتنی است، میانگین عرضه 
ماهانه ارز در سامانه نیما در سال گذشته حدود ۱ 
میلیارد و ۱00 تا ۱ میلیارد و 200 میلیون دلار بوده 
است.  لازم به ذکر است، در فروردین ماه سال جاری 
نیز حدود 760 میلیون دلار عرضــه ارز در مرکز 
مبادله ایران داشتیم. دبیر انجمن کارفرمایی صنعت 
پتروشیمی، در پاسخ به علت کاهش عرضه ی ارز در 
فروردین ماه عنوان کرد: نکته ای که سبب کاهش 
صادرات و بــه دنبال آن کاهش عرضــه ی ارز در 
فروردین ماه سال جاری شده است، ریشه در کاهش 
تولید در سه ماه انتهایی سال گذشته به واسطه ی 

قطع گاز برخی شرکت های پتروشیمی دارد.
همچنین از دیگر دلایلی که نقــش پر رنگی در 
کاهش ارز صادراتی پتروشیمی ها دارد، کاهش 
قابل توجه قیمت های جهانی است به صورتی که 
به عنوان مثال قیمت جهانــی اوره در طول چند 
ماه گذشته از 700 دلار در مقاطعی به 240 دلار 
نیز رسید. البته نکته ی دیگری که ذکر آن حائز 
اهمیت است افزایش 30 تا 3۵ درصدی تقاضای 
داخلی برای محصولات و فراورده های پتروشیمی 
در بورس کالا نسبت به مدت زمان مشابه سال قبل 
است. وی اضافه کرد: براورد های ما نشان می دهد با 
توجه به عواملی که در بالا ذکر شد در سال گذشته 
کاهش 2.۵ میلیون تنی تولید محصولات و فراورده 
های پتروشیمی داشته باشــیم که این کاهش 
تولید سبب کاهش 700 میلیون دلاری صادرات 
محصولات پتروشیمی به خارج از کشور می شود.

مهدوی ابهر در پایان خاطر نشــان کرد: اگرچه 
بررسی وضعیت صنعت پتروشیمی و برآورد میزان 
صادرات و ارز آوری این صنعت در ســال جاری، 
به متغیرهای زیادی وابســته است اما به نظر می 
رسد با توجه به همه شــرایط و تمام نکات مطرح 
شــده، صادرات حدود ۱۵ میلیارد دلار فراورده و 
محصولات پتروشیمی در سال جاری چندان دور 

از ذهن نباشد.

خبر

از  دولــت  ســخنگوی 
تصویب افزایــش حقوق 
بازنشســتگان در دولــت 
خبر داد و گفت: با تصویب 
هیــات وزیــران امســال 
افزایش حقــوق کارگران برای بازنشســتگان نیز 
اعمال خواهد شد. علی بهادری جهرمی در حاشیه 
جلســه هیات دولت و در جمع خبرنگاران آخرین 
مصوبات هیات وزیران که به ریاست محمد مخبر 
معاون اول رییس جمهور برگزار شد، را تشریح کرد 
و از تصویب چهار پیشنهاد شورای عالی استان ها در 

دولت خبر داد.
وی هــدف از این مصوبــات را حمایت بخش های 
متمرکز دولــت و غیرمتمرکز دولت در اســتان ها 
از شــوراها عنوان کــرد و افزود: با ایــن مصوبات 
بخشداری ها، فرمانداری ها و استانداری ها مکلف 
شدند مواردی که شوراهای اسلامی بخش یا شهر یا 
شورای اسلامی استان نیازمند پشتیبانی، امکانات 
دبیرخانه یــا امکاناتی برای اســتقلال و برگزاری 

جلسات است، از آنها حمایت کنند.
بهادری جهرمی، اســتانداری های سراســر کشور 
مکلف شــدند حســب مورد، مواردی که شورای 
اســلامی بخش یا شهر یا شــورای اسلامی استان 
نیازمند پشتیبانی ها و امکانات دبیرخانه ای امکاناتی 
برای استقرار و برگزاری امثال این قبیل پشتیبانی ها 
هســتند، در ســقف امکانات خود حمایت کنند و 

امکان فعالیت موثرتر این شــوراها را فراهم کنند. 
وی افزود: یک از مصوبات هم به حمایت بخش های 
دولتی از شوراهای شهر و روستا در زمان بروز بحران 
اختصاص داشــت. بهادری جهرمی گفت: مصوبه  
دیگری که هیات وزیران داشــت، ایــن بود که بنا 
به پیشنهاد ســازمان برنامه و بودجه و در راستای 
اجرایی کردن یکی از بندهای بودجه سال ۱402 
فهرست کالاهای اساسی، دارو و شیرخشک اطفال 
که نرخ حقوق گمرکی آنها از 4 درصد به یک درصد 

در سال ۱402 کاهش پیدا می کند.

وی توضیح داد: با کاهش حقــوق گمرکی در این 
کالاهای اساسی در حوزه ها دارو و شیرخشک امسال 
شاهد افزایش قیمت خاصی در حوزه ها نخواهیم بود 
و امکان کنترل تورم و افزایش قیمت ها در این حوزه 
حاصل می شود. وی افزود: درخصوص کاهش نرخ 
حقوق گمرکی تجهیزات دارویی و سایر تجهیزات 
صنعتی که در قانون بودجه ایــن موضوع را مجاز 
شمرده است، بنا شد پیشــنهاد نهایی بعد از تایید 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در دســتور هیات 

وزیران قرار بگیرد.

سخنگوی دولت بیان کرد: هیات وزیران با پیشنهاد 
شــورای عالی تامین اجتماعی و وزارت کار مبنی 
بر افزایش حقوق بازنشســتگان موافقت کرد تا در 
چارچوب قانون مربوطه و طبــق افزایش حقوقی 
که برای کارگران پیش بینی شده، حقوق این قشر 

افزایش یابد.
بهادری جهرمــی ادامــه داد: در مصوبــه دیگری 
هیات وزیران به پیشــنهاد معاونت علمی فناوری 
و دانش بنیــان رئیس جمهــور، هیــات وزیران 
دستگاه های اجرایی های مختلف موجود در کشور 
را مجاز کرد که بتوانند اموال امکانات دارایی هایی 
خود را به صــورت امانی بــا قراردادهای مختلف 
در اختیار شــرکت های دانش بنیان قــرار دهند تا 
بتوانند از ظرفیت های دولتــی بهره برداری کنند. 
بهادری جهرمی عنوان کرد: یعنی دولت امکانات و 
دارایی های اموال خود را در چارچوب های حقوقی 
طراحی  شــده به طور امانی و موقتــی در اختیار 

شرکت های دانش بنیان قرار می دهد.
بهادری جهرمی در واکنش بــه ایده فروش کیش 
و قشم که به تازگی از ســوی یکی از مدیران برای 
بیان وضعیــت صندوق های بازنشســتگی عنوان 
شده بود، گفت: ما در خانواده هایمان در مدارس و 
هیات هایمان یاد گرفته ایم که بگوییم جانم فدای 
یک وجب خــاک وطنم و همه مــا افتخارمان این 
که اســت جانمان را فدای یک وجب خاک وطن 
در کیش، قشم یا هر جای دیگری کنیم؛ هر کسی 
که مشکل اقتصادی یا مساله ای دارد، لطفا از جیب 

خود هزینه کند.

بهادری جهرمی: 

دولت با افزایش حقوق بازنشستگان موافقت کرد

 سال گذشته ۸۹۵ هزار نفر وام 
ازدواج دریافت کردند

وزیــر ورزش و جوانــان گفــت: ســال 
گذشــته 8۹۵ هزار نفــر به مبلــغ بیش از 
 ۱23 هــزار میلیــارد تومــان وام ازدواج 

دریافت کردند.
حمید ســجادی در حاشــیه جلســه هیات 
دولــت و در جمــع خبرنــگاران بــا ارایــه 
آمــاری از پرداخــت وام ازدواج جوانــان در 
۱40۱ گفــت که 8۹۵ هــزار نفر بــه مبلغ 
 بیــش از ۱23 هــزار میلیــارد تومــان وام 

دریافت کردند.
وی از بانک های استان های تهران، اصفهان، 
مرکزی و یزد بــه عنوان بانک هایــی نام برد 
که با ثبــت عملکرد ۹0 درصــدی بالاترین 
را داشــته اند و بدترین عملکرد بــا ثبت زیر 
7۵ درصد به اســتان های خراســان شمالی 
بویراحمــد اختصــاص  و   و کهگیلویــه 

دارد.

مراودات مالی 12 میلیارد دلاری ایران با 
بانک های خارجی

ســپرده های ارزی ایــران 
۱۳درصد رشد کرد

بانک تسویه حســاب های بین المللی با اشاره 
به رشد ۱3 درصدی ســپرده های ایران نزد 
بانک ها و مؤسســات مالی 44 کشور دنیا در 
ســال 2022 کل مراودات مالی ایران با این 
بانک ها و موسسات را بیش از 2۱ میلیارد دلار 

اعلام کرد.
به گزارش ایرنا، بانک تســویه حســاب های 
بین المللی در جدیدترین گزارش خود اعلام 
کرد میزان ســپرده های ایران نزد بانک ها و 
مؤسســات مالی خارجی در پایان ســه ماهه 
چهارم 2022 بالــغ بر ۱۹ میلیــارد و 804 
میلیون دلار بوده که این رقم نسبت به مدت 
مشابه سال قبل از آن حدود دو میلیارد دلار 
افزایش یافته و رشــد ۱3 درصدی داشــته 
است. سپرده های ایران در پایان سال 202۱ 
 بالغ بر ۱7 میلیارد و ۵۵8 میلیون دلار اعلام 

شده بود.
از کل ســپرده های ایــران نــزد بانک هــا و 
مؤسســات مالی خارجی در پایان ســه ماهه 
چهارم 2022 بالــغ بر ۱۱ میلیــارد و ۱۱4 
میلیــون دلار نزد بانک هــای خارجی و بقیه 
نزد مؤسســات مالی غیر بانکی قرار داشــته 
اســت. بر اســاس این گزارش تعهدات ایران 
در برابــر بانک ها و مؤسســات مالی خارجی 
در پایان ســه ماهه چهارم 2022 نیز بالغ بر 
یــک میلیــارد و 768 میلیــون دلار بــوده 
کــه این رقــم با رشــد ۵ درصدی نســبت 
 بــه ســه ماهه چهــارم 202۱ روبرو شــده

 است.
از کل تعهــدات ایــران در پایان ســه ماهه 
چهــارم 2022 بالــغ بــر 876 میلیون دلار 
مربوط به تعهدات ایــران در برابر بانک های 
خارجی بوده و بقیه شــامل تعهــدات ایران 
 در برابــر مؤسســات مالــی غیــر بانکــی

 بوده است.
بر اساس این گزارش کل مراودات مالی ایران با 
بانک ها و موسسات مالی خارجی در پایان سال 
2022 بالغ بر 2۱ میلیارد و ۵72 میلیون دلار 
بوده است. مراودات مالی ایران با این بانک ها 
در سال 2022 با رشد ۱2 درصدی نسبت به 
سال قبل از آن مواجه شده اســت. در پایان 
سال 202۱ کل مراودات مالی ایران با بانک ها 
و موسسات مالی خارجی ۱۹ میلیارد و 233 

میلیون دلار اعلام شده بود.
آمار بانک تســویه حســاب های بین المللی 
نشان می دهد از کل سپرده های ایران نزد این 
بانک ها و موسسات، حدود 8 میلیارد و ۵۹6 
میلیون دلار به یورو نگهداری می شود. سهم 
دلار از کل سپرده های ایران فقط 273 میلیون 
دلار اعلام شده است. از کل تعهدات ایران نیز 
یک میلیارد و 440 میلیون دلار در قالب یورو 
بوده و سهم دلار از این تعهدات فقط ۹ میلیون 

دلار محاسبه شده است.
مقر اصلی بانک تسویه حساب های بین المللی 
در شــهر »بــازل« در ســوییس می باشــد 
و گزارش هــای آن تحت عنــوان »بانکداری 
بین المللــی و تحولات بازار مالــی« چهار بار 
در ســال منتشر می شــود. در این گزارش ها 
ســپرده ها و تعهدهای مجموعه ای از بانک ها 
و مؤسسه های مالی غیر بانکی متعلق به 44 
کشــور دنیا که عمدتاً اروپایی هستند عرضه 

می شود.
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وزیر نیرو گفت که از ابتــدای خردادماه برنامه 
وزارت نیــرو بــرای درج پــاداش صرفه جویی 
اجرا می شــود. علی اکبر محرابیان در حاشــیه 
نشســت هیات دولــت در جمع خبرنــگاران 
گفــت: بــر اســاس برنامه ریــزی کــه برای 
تابســتان ۱402 شــده تولید حداکثر برق در 
بخش خانگــی و صنعتی را داریم تــا بتوانیم با 
کمترین مشــکل از آن عبور کنیم، ان شاءالله با 
 همکاری مردم قادر خواهیم بود رضایت نسبی 

را جلب کنیم.
وی ادامه داد: در بخش هــای تولیدی و صنعتی 
ســعی می کنیم مثل پارســال بــرای صنایع 
کوچک برق را تامین کنیم. تعطیلاتشــان یک 
روز بعدازظهر در نظر گرفته می شود و شش روز 
هفته را تولید می کنند و سایر صنایع با مدیریت 
مصرف و انتقال مصارف به ساعت های غیر ساعت 
های پیک مصرف نیز می تواننــد تولید خود را 

داشته باشند.
محرابیــان تصریــح کرد: تابســتان گذشــته 

بــرای صنایع بــزرگ بــه نوعی بــرق تامین 
شد که رشــد تولید خوبی داشــتیم. ان شاءالله 
 بیش از ســال گذشــته بتوانیم تامیــن انرژی 

داشته باشیم.
وزیر نیرو گفت: در بخــش خانگی عمده برنامه 
ما موضوع پاداش صرفه جویی اســت که ابتدای 
خردادماه این موضوع اجرا می شود. این برنامه 
برای همه اقشار مردم است و نرخ این پاداش تا دو 
هزار تومان به ازای هر کیلووات است. نرخ خرید 
برق صد تومن در مناطق عادی است در حالی که 
در مناطق گرمسیر 2۵ تومن است، یعنی بیش از 
بیست برابر نرخ برق، پاداش پرداخت می شود. 

هم چنین این پاداش در قبوض درج می شود.
وی خاطرنشــان کرد: ما بــه زودی روش های 
کاهش مصرف را به نحوی که به رفاه مردم آسیب 
نرسد معرفی می کنیم، ولی مهم ترین وسیله ای 
که می تواند با آن شــاهد کاهش مصرف باشیم، 
سیستم های سرمایشی است که در ساعت هایی 

که نیاز نیست باید از این وسایل استفاده نکنند.

درپی تاکید رئیس جمهور بر تامین مسکن کارگران، وزیر کار اعلام 
کرد، طبق دستور رئیس جمهور تأمین مسکن کارگری به صورت 
ویژه در دستورکار قرار دارد. داشتن مسکن یکی از اصلی ترین و 
اولی ترین نیازهای هر ایرانی است. اصل 3۱ قانون اساسی به همه 
مردم این حق را می دهد و بیان می کند که  »دولت« موظف است 
تا با رعایت اولویت برای آن ها کــه نیازمندترند زمینه ی اجرای 
این اصل را فراهم کند. کارگران یکی از گروه هایی هستند که به 
صراحت در این قانون از آن ها نام برده شده و کمک به ایجاد مسکن 

کارگری یکی از وظایف اصلی دولت هاست. 
علاوه بر این، ماده ۱4۹قانون کار بر نقش توأمان دولت و کارفرمایان 
برای رساندن کارگران بر این حق اساسی تأکید می کند. در این ماده 
آمده: »کارفرمایان مکلفند با تعاونی های مسکن و در صورت عدم 
وجود این تعاونی ها مستقیما با کارگران فاقد مسکن جهت تأمین 
خانه های شخصی مناسب همکاری کنند و همچنین کارفرمایان 
کارگاه های بزرگ مکلف به احداث خانه های ســازمانی در جوار 

کارگاه و یا محل مناسب دیگر می باشند.«
در تبصره یک این ماده نیز بر نقش دولت تأکید شده است: »دولت 
موظف است با استفاده از تسهیلات بانکی و امکانات وزارت مسکن 
و شهرسازی، شهرداری ها و سایر دستگاه های ذیربط همکاری لازم 
را بنماید.« با وجود اینکه دو ماده قانونی به صراحت به این مسئله 
تاکید کرده است مشاهده می کنیم که دولت ها طی سال های 

گذشته اقدام عملی برای مسکن کارگران نداشته است و بیشتر در 
حد طرح و وعده باقی مانده است. طرح هایی هم که همواره درقالب 

مسکن کارگران بوده است تا کنون به نتیجه نرسیده است. 
چندین تفاهم نامه برای مسکن کارگران با نهاد های مختلف منعقد 
شد که هیچ وقت هیچ جزئیاتی از آن ارائه نشد.  در حال حاضر بیش 
از 70 درصد درآمد کارگران صرف بهای مسکن و تأمین آن می 
شود. با توجه به افزایش هزینه های زندگی و مشکلات کارگران در 
تأمین معاش مشاهده می کنیم که پرداخت اقساط ماهیانه و پیش 
پرداخت طرح های مختلف برای کارگران امکان پذیر نیست. بلکه 
اجرای هر طرحی در راستای خانه دار شدن کارگران باید با شرایط 
معیشتی آنها یکسان باشد. به طور مثال کارگران امکان پرداخت 

قسط های سنگین را با درآمدهای فعلی ندارند.
آیت الله رئیسی، رئیس جمهور کشورمان اخیرا تأمین مسکن را از 
ضرورت های جامعه کارگری برشمرد و گفت: آنچه ما درباره مسکن 
وعده کردیم، ناظر به نیاز کشور و الزام قانونی بوده است و اگر در سال 
های گذشته سالی یک میلیون مسکن ساخته می شد، وضعیت 
امروز بازار مســکن اینگونه نبود. رئیس جمهور درباره رفع نیاز 
مسکن در حوزه کارگری هم گفت: واحدهای تولیدی با تشکیل 
تعاونی های مســکن مقدمات لازم را فراهم کنند. بخش های 
مربوطه در دولت هم برای تامین زمین و فراهم کردن تسهیلات 

لازم برای ساخت مسکن تلاش کنند.

رشد قیمت مسکن در یک سال اخیر بیش از نرخ رشد دلار بوده که 
این موضوع نشان دهنده وجود حباب در بازار مسکن است اکنون این 

سوال مطرح است که چگونه می توان از این حباب کاست.
به گزارش مهر، شورای مسکن استان تهران عزم خود را جزم کرده تا 
با شناسایی واحدهای خالی صاحبان آن را مجبور به پرداخت مالیات 
کند. اما در این بین باید دید چقدر این موضوع قابلیت اجرایی دارد و 
وزارت راه و شهرسازی چه برنامه های در حال اجرایی در این مورد دارد 
و اینکه در نهایت اجرای این قانون تا چه اندازه شدنی است و می تواند 
قیمت ها در بازار اجاره را بشکند. طبق اعلام رسمی ۵00 هزار خانه 
خالی یا در حال ساخت در اســتان تهران وجود دارد که باید از آنها 
مالیات دریافت شــود. اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی باعث 
می شود احتکار مســکن توجیه اقتصادی نداشته باشد و واحدهای 
خالی از سکنه به بازار عرضه شود که به تبع بر روی قیمت مسکن تأثیر 
بسزایی خواهد داشت. پس از اجرای این طرح می توان انتظار داشت که 
کاهش قیمت و افزایش معاملات را داشته باشیم و دست سوداگران را 
از بازار مسکن کوتاه کند و از سوی دیگر نرخ مالیات بر خانه های خالی 

می تواند برای دولت نیز درآمد زایی داشته باشد.
فرهاد بیضایی، کارشناس مســکن در خصوص راه های شناسایی 
خانه های خالی به مهر گفت: بحث تشخیص خانه های خالی از طریق 
قبوض که بارها اعلام شده است بحث شماره کنتورهای برق است چرا 
که واحدهای مسکونی کدهایی دارند که در برق است چرا که بقیه 

کنتورها از قبیل گاز و آب مشترک است و برق تنها کنتوری است که 
جداگانه برای هر واحد مسکونی در نظر گرفته می شود و کد یونیک 
دارد و این کد با کد ملی سرپرست خانوار متصل است که این اتصال 

نشان می دهد کدام خانواده در کدام واحد مسکونی ساکن هستند.
وی در ادامه افزود: اگر مستأجر باشد که در یک واحد مسکونی سکونت 
داشته باشد کد سرپرست خانوار ساکن در آن خانه کد یونیک برق 
است و این باعث می شــود خانه هایی که در آن یک خانواده زندگی 

می کند کاملاً مشخص شود.
این کارشــناس مســکن در ادامه افزود: نکته بعدی این است که 
واحدهای مســکونی که دارای کد یونیک برق هســتند و کسی در 
آن ساکن نیست خالی از سکنه تشخیص داده می شود و خوبی این 
روش این است که بحث آماری که داده می شود واحدهای مسکونی 
که پیشرفت فیزیکی بالای 80 در صد دارد و ممکن است انشعابات 
نداشته باشند شرکت آمار خالی تشخیص می داد و این باگ آماری 

مرتفع می شود.
فرهاد بیضایی گفت: واحدهای مسکونی که دارای انشعابات است یک 
واحد تمام شده است و اگر بعد از کد یونیک تأیید کند خانه های خالی 
شناسایی می شود و نکته این اســت که در کنار تشخیص اگر مردم 
خودشان خود اظهاری مالیاتی پر کنند هم می تواند کمکی بر شناسایی 
خانه های خالی باشد و باید پرداخت ها اعلام شود تا مردم مکان های 

سکونتی خود را اعلام کنند.

براساس اعلام سازمان ملی استاندارد ایران با حذف 
شرط ارائه گواهی بازرســی در مبدا، فرآیند واردات 

مواد اولیه صنایع غذایی تسهیل شد.
به گزارش ســازمان ملی اســتاندارد ایران، اعضای 
هیات مدیــره انجمن واردکنندگان مــواد غذایی و 
آشامیدنی در نشستی با معاون ارزیابی کیفیت سازمان 
ملی استاندارد ایران، مشــکلات و موانع پیش روی 
واردکنندگان مواد اولیه این صنعت را مطرح کردند 
و نظر به اهمیت موضوع، خواستار تسهیل در فرآیند 
واردات شدند. الزام شــرکت های واردکننده به ارائه 
گواهی بازرسی کالا )COI( در مبدا حمل کالا، جزو 
موانع مطرح شده در این نشست بود که این موضوع با 

توجه به تحریم ها در عمل غیرقابل اجرا است.
در همین راســتا، پس از بررسی های اولیه در جهت 
تســهیل فرایندها توسط ســازمان ملی استاندارد 
اعلام شــد: در صورت ارائه قرارداد تامین مواد اولیه 
بین شرکت واردکننده و شرکت تولیدکننده ای که 
مواد اولیه وارداتی در آن به مصرف می رســد، نیازی 
به ارائه گواهی بازرســی در مبدا نخواهد بود. این در 

حالی است که شرکت تولیدکننده باید واجد الزامات 
سازمان ملی اســتاندارد از جمله آزمایشگاه کنترل 
کیفیت باشد. همچنین مطابق تسهیلات فراهم شده 
در اداره کل استاندارد اســتان هرمزگان، در صورت 
ارائه گواهی بازرســی کالا )COI( در مبدا، شرکت 
واردکننده از امتیاز حمل یکسره کالا از گمرکات به 
انبارهای شناخته شده و استاندارد برخوردار خواهد 
بود. در این صــورت نمونه بــرداری، انجام آزمایش 
 و صدورگواهی مطابق با آنالیــز در انبار وارد کننده 

انجام می شود.
این امر علاوه بر کاهش رســوب کالا در گمرکات، از 
اعمال هزینه های گزاف توقف کانتینر و انبارداری به 
شرکت های واردکننده و از افزایش بهای تمام شده کالا 
و هرگونه آسیب احتمالی جلوگیری می کند. اعضای 
انجمن واردکنندگان مواد غذایی و آشــامیدنی ابراز 
امیدواری کردند که با همراهی سازمان ملی استاندارد 
ایران و سایر دستگاه های متولی در تسهیل واردات 
مواد اولیه مورد نیاز کارخانجات، شاهد رونق و رشد 

تولید در این بخش از اقتصاد کشور باشیم.

کارگروه تنظیم بازار وزارت جهادکشــاورزی پس 
از بررسی کارشناســی و توافق با تولیدکنندگان و 
انجمن های مربوطه، قیمت  جدید مرغ را حداکثر 
73 هزار تومان و هر شــانه تخم مرغ را حدود ۱00 

هزار تومان اعلام کرد.
بــه گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی وزارت 
جهادکشاورزی، مســعود امرالهی مدیرکل دفتر 
بازرســی و نظارت بــر کالاهای اساســی وزارت 
جهادکشــاورزی گفت: نظــر به تورم ســالانه و 
هزینه های تبعی تولید کننــده؛ هزینه های جاری 
و تولید در سلســله نشســت های کارشناســی با 
حضور انجمن های مرغ تخم گذار، جوجه یک روزه 
و مرغ گوشــتی در کارگروه تنظیم بــازار وزارت 

جهادکشاورزی مورد بررسی قرار گرفت و یافته های 
نهایی با نظر کارشناسان نخبه و عوامل تولید منجر 

به کشف قیمت نهایی برای سال ۱402 شد.
وی افزود: براســاس تصمیم کارشناســی، قیمت 
جوجه یــک روزه از ۱۵ هزار و ۹00 تــا ۱6 هزار و 
۹00 تومان با توجه به متغیرهای کیفی تعیین شد. 
امرالهی ادامه داد: تولیدکنندگان در صورت مواجهه 
با قیمت بالاتر از نرخ مصوب، لازم است برای بررسی 
و در صورت لزوم رسیدگی و تعزیر فروشگاه، فاکتور 
کالا را به واحد بازرسی و نظارت استان و شهرستان 

ارایه کنند.
مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی 
وزارت جهادکشــاورزی قیمت جدید مرغ گرم را 

کیلویی 73 هزار تومان اعلام کرد و گفت: براساس 
سیاســت دولت مبنی بر تثبیت قیمــت نهاده ها 
با تولیدکنندگان توافق شــد قیمت مصوب تا 3۱ 
فروردین سال ۱403 ثابت باقی بماند و در صورت 
تغییر قیمــت جهانی نهاده بالاتر یــا پایین تر از 7 

درصد، در قیمت مصوب تجدیدنظر شود.
وی افزود: با همکاری ارکان تولید و تصمیم گیران، 
افزایش شیب تولید آغاز شده و انتظار می رود ظرف 
هفته های آینده، بازار به ثبات نسبی برسد. امرالهی 
با تصریح بر نبود مشــکل در صنعت مرغ تخمگذار 
گفت: در محصول تخم مرغ، علاوه بر مصرف داخلی، 

صادرات هم داشته ایم.
وی با اشاره به اصلاح قیمت تخم مرغ افزود: براساس 

توافق صورت گرفته با انجمــن مربوطه، قیمت هر 
کیلوگرم تخم مرغ درب مرغداری 47 هزار و 300 
تومان و قیمت مصرف کننده ۵6 هزار تومان برای 
سال ۱402 تعیین شد. با این حساب قیمت شانه 
اســتاندارد یک کیلو و 800 گرمی نزدیک به ۱00 

هزار تومان قیمت گذاری می شود.
مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی 
وزارت جهادکشــاورزی، ملاک فروش تخم مرغ را 
بر حسب وزن محصول اعلام کرد و فروشندگان را 
به رعایت آن دعوت کرد. دو روز پیش قیمت های 
مصوب و جدید مرغ و تخم مرغ را منتشــر شد که 
همان زمان برخی رسانه ها در مصاحبه با مسئولان 

این خبر را تکذیب کردند.

درج پاداش صرفه جویی برق از خرداد

کاهش اجاره بها با مالیات ستانی از خانه های خالیساخت مسکن کارگری در دستور کار ویژه دولت

واردات مواد اولیه صنایع غذایی تسهیل شد

افزایش قیمت مرغ و تخم مرغ تایید شد

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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سوداگری مانع پیشرفت فعالیت های مولد
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

در ایران فعالیت های سوداگرانه بسیار زیاد است و مالیاتی هم پرداخت نمی کنند. این در حالی است که در تمام 
جهان برای فعالیت های غیرتولیدی و غیرمولد مالیات های سنگین بریده می شود. مالیات بر عایدی سرمایه 
در تمام دنیا سالهای سال است که اجرایی شده است. بنابراین برای اینکه فعالیت های سوداگرانه مانع پیشرفت 

فعالیت های مولد نشوند بادی پایه مالیاتی مالیات بر عایدی سرمایه به اجرا گذاشته شود.
متاسفانه در نقل و انتقالات سرمایه در تراکنش های متفاوت، مالیات لازم از فعالیت های اقتصادی گرفته نمی 
شود. به همین دلیل فرار مالیاتی زیاد است. به خصوص نقش نقل و انتقالات سرمایه در این موضوع بسیار پررنگ 
است. همچنین مالیات بر عایدی سرمایه یک ابزار کنترلی برای جلوگیری از فعالیت های مانع تولید است. این 
قانون در صورت اجرا می تواند منجر به کاهش تورم، جلوگیــری از افزایش بی رویه قیمت ها و موجب هدایت 

نقدینگی به سمت فعالیت های تولیدی شود.
اگر قادر باشیم بخش غیرمولد را با جرایم سنگین به خصوص با ابزارهایی مانند مالیات متوقف کنیم، و به جای 
آن بهبود فضای کسب و کار را برای بخش تولیدی کشور رقم بزنیم، می توان به توقف تورم امیدوار بود. در این 
فضا تقویت قدرت خرید مردم نیز رقم خواهد خورد. کاهش قیمتها را خواهیم داشت و فضای تورمی به تدریج از 

اقتصاد کشور دور می شود. 
بهبود عدالت مالیاتی از دیگر مزایای این قانون خواهد بود چراکه در حال حاضر همه کارمندان و کارگران قبل از 
دریافت حقوق خود، مالیات پرداخت می کنند، اما سفته بازان و سوداگران غیر رسمی به خصوص در حوزه زمین، 

مسکن، طلا و ارز با وجود فعالیت غیرمولد و حتی در مواقعی اخلال در نظام اقتصادی، از مالیات فرار می کنند.

عضو هیئت عامل ســازمان بنادر و دریانوردی با 
بیان "آمادگی همکاری با همه کشــورهای دنیا 
را داریم"، گفت: آمادگی سرمایه گذاری چینی ها 
در بنادر ایران را داریم. علــی فتحی اظهار کرد: 
مراســم افتتاحیه این همایش با توجه به اهمیت 
آن با حضور معاون اول رئیس جمهور و وزیر راه و 

شهرسازی برگزار می شود.
وی یادآور شــد: در بخــش طراحــی و اجرای 
سازه های دریایی تنها کشور خودکفا در منطقه 
هســتیم و این کار با ظرفیت های داخلی صورت 
می گیرد، به عنوان مثال سال گذشته بزرگترین 
اسکله کشــور در بندر شــهید رجایی با ظرفیت 
پهلودهی شناورها تا TEU 18800 به بهره برداری 
رســید که صفر تا 100 آن توســط متخصصان 

داخلی عملیاتی شد.
وی درباره جذب ســرمایه گذاری خارجی گفت: 
ســازمان بنادر و دریانــوردی آمادگی همکاری 
با همه طرف هــای خارجی را ـ چــه چین یا هر 
کشــور دیگری چه در منطقه و خارج از منطقه ـ 
داریم، هر طرفی که پیشنهاد مطرح شود بلافاصله 
کارگروه فنی آن تشکیل می شود و  بررسی های 

لازم صورت می گیــرد. وی با اشــاره به حمایت 
از تولید داخل از بومی ســازی 850 قطعه مورد 
نیاز بخش بنــدری و دریایی خبــر داد و افزود: 
در تولید تجهیــزات و تأمین قطعــات اقدامات 
خوبی صورت گرفته اســت و به برخی فناوری ها 
ورود کرده ایم و در این مســیر از پتانسیل داخلی 
اســتفاده خواهیم کرد. در تجهیزات استراتژیک 
بخشی از تولید توسط تولیدکنندگان داخلی انجام 
می شود و در بخش دیگری با شرکت هایی مذاکره 
 کرده ایم تا بــا ورود فناوری های نوین این بخش 

عملیاتی شود.
وی بیان کرد: نیازمند تعداد زیادی گنتری کرین 
هستیم و مجبوریم به واردات آن فکر کنیم چون 
تولید آن در داخل مقرون به صرفه نیست. معاون 
مهندسی و توسعه آموزش زیربنایی سازمان بنادر 
و دریانوردی، در پاســخ به پرسش تسنیم مبنی 
بر اینکه "اشــاره کردید آمادگی همکاری با همه 
کشورهای دنیا را برای ســرمایه گذاری در بنادر 
داریم که البته چند کشــور در این زمینه استثنا 
هستند، آیا مذاکره با روس ها در این رابطه صورت 
گرفته اســت؟"، اظهار کرد: در بحث دیپلماسی 

اقتصادی و کشورهای خارجی این آمادگی در دو 
طرف است و جلسات مربوطه تشکیل می شود.

فتحی ادامه داد: بخشی از کار کارگروه های فنی 
مربوط به سازمان بنادر و بخش دیگری خارج از 
سازمان است و در واقع اســتراتژی های سیاسی 
کشورهاســت. در خصوص بخشی که به سازمان 
بنادر ارتباط دارد کارگروه های فنی تشکیل شده و 
بیشتر با کشورهای حاشیه خلیج فارس ارتباطات 

در حال پیگیری است.
وی در پاســخ به پرسش دیگر تســنیم در رابطه 
با مشــکلات مربوط به هندی ها در بندر چابهار 
و بلااســتفاده ماندن برخی تجهیزات واردشده 
به این بندر توســط طرف هندی، اضافه کرد: با 
دیپلماسی های اخیر، بحث قرارداد با هندی ها در 
مرحله نهایی قرار دارد و با تکمیل و نهایی شدن 
آن مشــکلات قرارداد برطرف خواهد شد. تیمور 
بشیرگنبدی رییس اداره توافقنامه های بین المللی 
ســازمان بنادر و دریانوردی نیز دراین باره گفت: 
جرثقیل های واردشــده به بندر چابهار در شرف 
بهره برداری قرار دارد و با طرف هندی مشکلات 

حقوقی داریم.

سخنگوی کمیسیون توســعه تجارت خانه صمت 
ضمن تشریح صادرات کشور به سوریه گفت : در سال 
1۴01 حدود 1۴۷هزار تن کالای غیرنفتی به ارزش 
۲۴۳ میلیون و 1۶8 هزار دلار به سوریه صادر شد که از 
لحاظ وزنی 10.۶ درصد و از لحاظ ارزش 11.۴ درصد 
نسبت به سال 1۴00 رشد داشته داشته است. سید 
روح الله لطیفی در مورد صادرات به این کشور اظهار 
داشت: صادرات کالاهای ایرانی به سوریه در دو دهه 
اخیر فراز و نشیب بسیاری داشته است و می توان آن را 
به قبل و بعد  بحران این کشور  در سال ۲011 تقسیم 

بندی کرد.
وی افزود: از سال 81 تا سال ۹0 یعنی قبل از بحران 
سوریه  به مدت 10 سال صادرات غیر نفتی ما به این 
کشور در مسیر افزایشی قرار گرفته بود و جمعا در این 
10 سال، ۲ میلیارد و ۴۷۶ میلیون و ۶08 هزار و ۶۹۲ 
دلار کالای ایرانی  به سوریه صادر شده، اما بعد از آغاز 
بحران در این کشور تا سال 1۴01به مدت 11سال، 
میزان صادرات ما به ســوریه جمعا به یک میلیارد و 
881 میلیون و 588 هزار و 5۶1 دلار رسید که علاوه 

بر جنگ، حضور و دخالــت نیروهای بیگانه، توقف و 
انسداد مسیرهای ترانزیتی و حمل و نقلی منتهی به 
سوریه و بروز فراگیری کرونا نقش مهمی در کاهش 
این میزان طی این 11سال اخیر داشته که از روی کار 
آمدن دولت سیزدهم مجددا در مسیر افزایشی قرار 
گرفته است. لطیفی بیان داشت: در دوره 10 ساله 81 
تا ۹0 یعنی  قبل از بحران سوریه صادرات کشورمان 
به سوریه در سال 81  یعنی در دولت هشتم حدود ۶۳ 
میلیون دلار، سال 8۲ حدود ۷1 میلیون دلار، سال 8۳ 
هم حدود 11۶ میلیون دلار، سال 8۴ با تغییر دولت و 
آغاز دولت نهم  به بیش از 18۶ میلیون دلار، سال 85 
به ۲۳۶.5 میلیون دلار و در سال 8۶ به بیش از ۳۳0 
میلیون دلار و در سال 8۷ به بیش از ۳1۶ میلیون دلار 
رسید، در ســال 88 و در آغاز دولت دهم صادرات به 
سوریه حدود ۳۷۹ میلیون دلار و در سال 8۹ به رکورد 
5۲۴.5 میلیون دلار رسید و در سال ۹0 که اواخر آن 
مصادف با بحران سوریه بود این میزان به ۳۷۳ میلیون 

دلار نزدیک شد .
وی افزود: در ســال ۹1که آغاز  بحران در سوریه به 

شمار می رفت، صادرات کشورمان به دمشق حدود 
1۶1میلیون دلار بوده و در سال ۹۲ و  همزمان با آغاز 
به کار دولت یازدهم 11۷ میلیون دلار، سال ۹۳ بیش 
از 10۳ میلیون دلار، ســال ۹۴ حدود 15۹ میلیون 
دلار، سال ۹5 بیش از ۲5۶ میلیون دلار، کالای ایرانی 

به سوریه صادر شد .
ســخنگوی کمیســیون روابط بین الملل و توسعه 
تجارت خانه صمت در خصــوص میزان صادرات به 
سوریه در دولت دوازدهم تصریح کرد: در سال ۹۶ و 
همزمان با آغاز دولت دوازدهم، صادرات به ســوریه 
به بیش از ۳۲۶ میلیون دلار رســید و در سال ۹۷ با 
وجود کاهش تنش در ســوریه و شکست گروه های 
تروریستی در این کشور، متاسفانه به دلیل محدودیت 
ها و مسدود بودن مسیرهای ترانزیتی و حمل و نقلی، 
صادرات به سوریه کمی بیشتر از 15۹ میلیون دلار را 
نشان می دهد و در سال ۹8 نیز به بیش از 1۶۶میلیون 
دلار رسید، در سال ۹۹ نیز با فراگیری کرونا و توقف 
تجارت در بسیاری از کشورها و مرزها ،1۲۲ میلیون 

دلار کالا از ایران به سوریه صادر شد.

در سال گذشته بیش از 5۷۲ هزار تن موز از کشورهای 
مختلف به ایران وارد شده است که گرچه از نظر وزنی 
با کاهش حدود پنج درصدی مواجه شده اما قیمت آن 
رشد ۴00 درصدی داشته اســت. بر اساس آمارهای 
گمرک جمهوری اســلامی ایران، در 1۲ ماهه سال 
1۴01 بیش از 5۷۲ هزار و ۲۲۲ تن موز ســبز تازه یا 
خشک کرده از ۹ کشــور مختلف وارد شده است که 
نسبت به به همین بازه زمانی در سال 1۴00 با کاهش 

حدود پنج درصدی مواجه شده است.
ارزش ریالی این میزان واردات 8۳۶۶ میلیارد و ۲0۴ 
میلیون و ۴۶۷ هزار تومان معادل ۳۷۴ میلیون و ۴8۳ 
هزار و ۶8۶ دلار است که از نظر دلاری کاهش حدود 

هفت درصدی نسبت به سال 1۴00 داشته است اما 
ارزش ریالی آن ۳۹۶ درصد رشــد را در سال گذشته 

نسبت به سال قبل از آن تجربه کرده است.
چرا که هر کیلو گرم موز در ســال گذشته به صورت 
میانگین 1۴ هزار و ۶۲0 تومان قیمت داشــته است، 
در حالی که در سال 1۴00 تنها ۲8 هزار تومان برای 
واردکنندگان آب خورده بود. البته در کنار این اعداد 
و ارقام باید حقوق و تعرفــه گمرکی موز را نیز در نظر 

گرفت.
اکوادور، امــارات، ایتالیا، پاکســتان، ترکیه، چین، 
فیلیپین، کلمبیا و هند ۹ کشــور وارد کننده موز به 
ایران در سال 1۴01 هستند که البته در این بین مقدار 

ناچیزی موز از مناطق آزاد به ایران وارد شده که مبدأ 
آن ذکر نشده است. در این میان ترکیه با فروش ۳۳۲ 
هزار تن موز بیشترین واردات این محصول را به کشور 
داشته است. پس از آن هند با واردات 1۳0 هزار تنی 
رتبه دوم را به خود اختصاص داده و این دو کشور در 
کنار یکدیگر ســهم 81 درصدی در بازار موز ایران را 
از آن خود کرده اند. فیلیپین نیز بــا واردات ۶۳ هزار 
تنی و پاکســتان با واردات ۴۳ هزار تنی پس از ترکیه 
و هند بیشترین ســهم را در بازار موز کشور داشته و 
در رتبه های ســوم و چهارم قرار می گیرند. در نهایت 
 دیگر کشورهای مذکور نیز سهم اندکی را توانسته اند

 از آن خود کنند.

مدیرکل دفتر بهبود کیفیت، فرآوری و توســعه بازار 
آبزیان اعلام کرد: تراز مثبت تجاری محصولات شیلاتی 
ایران در سال 1۴01 به 5۶5 میلیون دلار ارتقا یافت که 
نسبت به سال 1۴00 رشد 8.۶ درصدی نشان می دهد.

»عباس مختاری« درباره وضعیت تجارت شــیلات 
ایران افزود: حجم صادرات محصولات شیلاتی در سال 
1۴01 به بیش از 181 هزار تن رسید که 8.۶ درصد 
نسبت به سال 1۴00 افزایش وزنی داشته است. وی 
بیان داشت: همچنین ارزش صادرات آبزیان در سالی 
که گذشت با رشد ۹.۳ درصدی، از 55۴ میلیون دلار 

در ســال 1۴00 به بیش از ۶05 میلیون دلار در سال 
1۴01 رسید. مدیرکل دفتر بهبود کیفیت، فرآوری و 
توسعه بازار آبزیان اظهار داشت: برای نخستین بار، سهم 
وزنی صادرات خوراک آبزیان به رکورد حدود ۳۹ هزار 
تن رسید و در صدر کالاهای صادراتی شیلاتی از جمله 
میگو ایستاد. وی ادامه داد: اگرچه آمار صادرات میگو به 
وزن بیش از ۳۷.۶ هزار تن و رشد چهار درصد در سال 
1۴01 رسید، اما نسبت به سال 1۴00 از نظر ارزشی 

کاهش داشته است.
مختاری خاطرنشان کرد: مقدار واردات آبزیان در سال 

1۴01 به 1۲ هزار و ۴8۲ تن رســید که این مقدار با 
اختلاف ناچیز چهار درصدی نسبت به مقدار واردات 1۲ 
هزار و 1۲ تن سال 1۴00 قرار دارد. وی تصریح کرد: 
با افزایش قیمت های جهانی، شاهد رشد ۲0 درصدی 
ارزش واردات آبزیان در سال 1۴01 از ۳۳ میلیون دلار 

به ۴0 میلیون دلار بودیم.
این مقام مسوول افزود: تن ماهیان، بچه ماهی دریایی 
و تخم چشم زده قزل آلا در مجموع بیش از ۷۲ درصد 
ارزش فهرست کالاهای شیلاتی وارداتی به کشور را 

تشکیل داده است.

ســخنگوی صنعت برق گفت: در ســال گذشته 
در مجموع پرداختــی ۳000 میلیــارد تومانی 
در اعطــای پاداش ها به بخــش خانگی و صنایع 
داشــتیم، پیش بینی می کنیم این میزان پاداش 
در ســال جاری ۲ تا ۳ برابر شود. مصطفی رجبی 
مشهدی، سخنگوی صنعت برق اظهار داشت: در 
فصل گرم سال گذشته مشترکان خانگی که زیر 
الگوی مصــرف، به مصرف بــرق می پرداختند و 
صرفه جویی داشتند، به ازای هر کیلووات ساعت 
صرفه جویی، 500 تومان پاداش دریافت کردند 
که در مجموع ۴0 درصد مشــترکان با مشارکت 
در طرح صرفه جویــی در مصرف بــرق، پاداش 

دریافت کردند.
وی افزود: در دوره اوج بار سال گذشته، ۴ درصد 
کاهش مصرف برق در بخش خانگی داشــتیم و 
1۳50 میلیارد تومان پاداش از طریق قبوض، به 

مشترکان پرداخت شد.
ســخنگوی صنعت برق با بیــان اینکه "در طرح 
پاداش صرفه جویی که از ابتدای خرداد امســال 
آغاز می شود، تمام مشترکان می توانند مشارکت 
داشته باشــند"، گفت: هر مشترک که نسبت به 
مصرف خود در زمان مشابه ســال قبل، کاهش 
مصرف داشته باشد، پاداش دریافت خواهد کرد و 
پیش بینی می کنیم ۶0 درصد از مشترکان خانگی 
در این طرح مشــارکت کنند و برآورد می کنیم 
کاهشی 5 درصدی در مصرف برق خانگی در زمان 

اوج مصرف رقم بخورد.

وی ادامه داد: در سال گذشــته علاوه بر 1۳50 
میلیــارد تومانی کــه پــاداش صرفه جویی به 
مشــترکان خانگی اعطــا شــد، 1۷00 میلیارد 
تومان نیز پاداش مشــارکت صنایــع در مدیرت 
بار، پرداخت شد که در مجموع پرداختی ۳000 
میلیارد تومانی در این بخش داشتیم، پیش بینی 
می کنیم این میزان پاداش در ســال جاری ۲ تا 
۳ برابر شود. رجبی مشــهدی در خصوص محل 
تأمین منابع مالی این پاداش ها گفت: بر اســاس 
قانون بودجه، ما می توانیم میزان دریافتی که به 
صورت پلکانی از مشترکان پرمصرف اخذ می شود 
را بــرای پرداخت پــاداش صرفه جویی مصرف، 

تخصیص دهیم.
وی افزود: پیش بینی رشــد تقاضای مصرف برق 
در تابستان 1۴0۲ به میزان ۷۳ هزار مگاوات در 
بیشترین سناریو در بین ۳ سناریوی بررسی شده 
است و پیش بینی میکنیم که تابستان امسال بین 
10 تا 11 هزار مگاوات ناتــرازی برق وجود دارد 
که با توافقاتی که با صنایع قطعی شــده و طرح 
پاداش صرفه جویی و همچنین دیگر اقدامات که 
در قالب 1۴0 اقدام اساســی برنامه ریزی شده، 
محور برنامه های ما این است که تأمین برق بخش 

خانگی بدون خاموشی صورت گیرد.
ســخنگوی صنعت برق تصریح کرد: امسال در 
بخــش اداری، کاهش مصــرف 1000 مگاواتی 
پیش بینی شــده که با تغییر ســاعات ادارات و 
خاموش کردنم وســایل سرمایشــی در ساعات 

پایانی کار، محقق خواهد شد. رجبی مشهدی با 
بیان اینکه "میزان صادرات و واردات برق کشور 
تقریبا برابر است"، گفت: از ترکمنستان، ارمنستان 
و آذربایجــان واردات برق و به پاکســتان، عراق 
و افغانســتان صادرات برق داریــم؛ همچنین به 
ترکیــه در ۳.5 روز از هفته صــادرات برق و در 
 ۳.5 روز از هفتــه واردات بــرق داریم که میزانی 

پایاپای است.
وی افزود: کمتر از ۳ درصد از میزان مصرف برق 
داخل کشــور، تبادل الکتریکی و ترانزیت انرژی 
وجود دارد. ســخنگوی صنعت برق در خصوص 
برنامه افزایش ۷۷00 مگاواتی ظرفیت تولید برق 
کشور برای پیک تابستان 1۴0۲ گفت: این مقدار 
افزایش ظرفیت که شامل ۳000 مگاوات نیروگاه 
جدید توسط وزارت نیرو، 1500 مگاوات ظرفیت 
جدید نیروگاهی توســط صنایع، 850 مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر، 188 مگاوات مولد مقیاس 
کوچک، ۷00 مگاوات واحدهای آســیب دیده، 
1000 مگاوات رفع محدودیت نیروگاهی و 55۲ 
مگاوات نیز مربوط بــه طرح های ارتقای ظرفیت 
عملی واحدهای موجود اســت، از مردادماه سال 

گذشته تا مهرماه امسال محقق می شود.
وی ادامــه داد: تلاش می کنیم بــا بهره برداری و 
وارد مدار شدن هرچه ســریعتر واحدهای جدید 
نیروگاهی، ضمن پوشش افزایش تقاضای مصرف 
برق، در رفع ناترازی موجود نیز، از این ظرفیت ها 

در اوج بار استفاده کنیم.

برخلاف گزارش های منتشر 
شده ۹۹ درصد مردم مشمول 
مالیات های این طرح نخواهند 
شــد و هدف طرح مالیات بر 
سوداگری معطوف به فعالیت 
افرادی است که دست به سوداگری، سفته بازی و دلالی 
کاذب می زنند. در همین رابطه رئیس مرکز پژوهش و 
برنامه ریزی مالیاتی سازمان امور مالیاتی از آمادگی این 
سازمان برای اجرای قانون مالیات بر عایدی سرمایه خبر 
داد و گفت: این قانون کمتــر از 5 درصد از مردم را در بر 
می گیرد و بیش از ۹5 درصد از مردم مشمول اجرای این 

قانون نخواهند بود.
مهدی موحدی بکنظر رئیس مرکز پژوهش و برنامه ریزی 
مالیاتی سازمان امور مالیاتی در خصوص تصویب قانون 
مالیات بر عایدی سرمایه در مجلس شورای اسلامی اظهار 
کرد: دستیابی به قانون مالیات بر عایدی سرمایه آرزوی 

دیرینه ای بود که بالاخره محقق شد.
وی ادامه داد: تصویب این قانون حاصل تلاش 10 ساله ای 
بود که همه کارشناسان دلســوز اقتصادی، مدیران و 
مسئولانی که دل در گرو نجات اقتصاد کشور داشتند، 
به دنبال محقق کردن آن بودند. موحدی گفت: انتظار 

داشتیم خیلی زودتر از اینها و در سال های گذشته به این 
قانون دست یابیم اما به هر حال تصویب این قانون یک 
امتیاز مثبت در کارنامه مجلس شورای اسلامی خواهد 
بود و از رئیس مجلس شورای اسلامی و رئیس کمیسیون 
اقتصادی در خانه ملت به دلیــل تلاش هایی که برای 

تصویب این قانون انجام دادند، تشکر می کنم.
وی افزود: تصویب این قانــون امیدآفرینی زیادی را در 
جامعه و بین مردم در شرایط اقتصادی کنونی کشور ایجاد 
می کند. موحدی در پاسخ به این پرسش که چرا تصویب 
این قانون اینقدر به طول انجامید؟ توضیح داد: زمانی که 
قرار است یک بسته قانونی تصویب شود و نتایج مثبتی 
هم در بر داشته باشد، نیازمند فراهم شدن زیرساخت های 
زیادی است و یکی از مهم ترین زیرساخت ها برای اینکه 
از این قانون نتایج مثبتی حاصل شود، زیرساخت های 

دانشی است.
وی اظهارکرد: در ســه ســال یا 5 ســال گذشته نیز 
نسخه هایی از این طرح تدوین شــده بود که شاید آن 
بلوغی که در قانون مالیات بر عایدی سرمایه که به تصویب 
رسیده است، مانند مبارزه با سفته بازی و سوداگری را 
در نسخه های پیشین نداشتیم. رئیس مرکز پژوهش و 
برنامه ریزی مالیاتی سازمان امور مالیاتی تشریح کرد: 
البته انتظار داشتیم که این قانون زودتر از اینها تصویب 
شود اما در برخی مولفه ها در حوزه قانونگذاری و تعمیم 

این قانون دچــار کمبود بودیم. وی قانــون پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مودیان را یکی از زیرساخت های 
اصلی اجرای قانون مالیات بر عایدی سرمایه برشمرد و 
ادامه داد: همچنین لایحه ای را تحت عنوان تسهیل در 
اجرای پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان را داریم و 
اگر اکنون قانون مالیات بر عایدی سرمایه را در نظر بگیریم 
که بعد از تایید شورای نگهبان رسما قانون خواهد شد، 
حداقل ۶ ماه زمان برای تدوین آیین نامه های مرتبط با 

این قانون نیاز داریم.
موحدی تأکید کرد: ما در کنار زیرساخت های قانونی که 
برای اجرای قانون مالیات بر عایدی سرمایه نیاز داریم، 
نیازمند زیرساختهای فناورانه نیز هستیم و نیاز داریم 
که کارپوشه غیرتجاری مودیان را داشته باشیم که در آن 
مشخص شود که فرد چه خرید و فروش هایی انجام داده 
است و بخش قابل توجهی از این موارد را باید سازمان امور 
مالیاتی باید انجام دهد که در این زمینه آمادگی کامل 
از سمت سازمان امور مالیاتی و وزارت امور اقتصادی و 

دارایی وجود دارد.
رئیس مرکز پژوهش و برنامه ریزی مالیاتی سازمان امور 
مالیاتی اضافه کرد: از همین امروز تدوین آیین نامه های 
مربوط به این قانون در وزارت امــور اقتصادی و دارایی 
و ســازمان امور مالیاتی پیگیری و انجام خواهد شد و 
در کنار آن نیازمند همکاری با دســتگاه های مختلف 

هستیم که یکی از مهم ترین همکاران ما در اجرای این 
قانون، بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران خواهد 
بود و بانک مرکــزی باید تمام تلاش خــودش را برای 
 پیوند خوردن با ســازمان امور مالیاتی بــرای اجرای 

این قانون انجام دهد.
وی ادامه داد: همچنین دستگاه های دیگر مانند دفاتر 
رسمی، قوه قضائیه، وزارت صمت و ... نیز باید در اجرای 
این قانون با سازمان امور مالیاتی همکاری نزدیکی داشته 
باشند. وی متذکر شد: البته بخشی از این زیرساخت ها که 
مربوط به قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان 
است، آماده اســت و در کنار آن نیاز به اصلاحاتی داریم 
که لایحه تسهیل اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و 
سامانه مودیان آمده است و لازم است زیرساخت های 
فناورانه و قانونی بعد از تصویب قانون مالیات بر عایدی 
سرمایه فراهم شود؛ چرا که پیش از تصویب قانون الزام 

قانونی برای فراهم کردن این زیرساختها وجود نداشت.
موحدی در پاســخ به این پرســش که این قانون چند 
درصد مردم را پوشش می دهد؟ بیان کرد: بخش کمی 
از مردم درگیر قانون مالیات بر عایدی سرمایه خواهند 
بود و چیزی کمتر از ۴ یا 5 درصد مردم درگیر این قانون 
خواهند شد و بیش از ۹5 درصد مردم اساسا مشمول این 

قانون نیستند و موضوع مرتبط با آنها نیست.
رئیس مرکز پژوهش و برنامه ریزی مالیاتی سازمان امور 
مالیاتی افزود: کالاهای مشمول این قانون شامل املاک با 
انواع کاربری، انواع خودرو دارای پلاک شخصی، طلا، نقره 
و مسکوکات، انواع ارز و نیز انواع رمز راز و رمز پول مشمول 
این قانون خواهند بود. همچنین افرادی که دنبال خرید و 
فروش این دارایی ها هستند درگیر این قانون با شرایطی 
خواهند بود. البته تمام زمین های کشاورزی که خارج از 

حریم باشد، مشمول این قانون نخواهد بود.
وی اضافه کرد: هر فرد بالای 18 سال و غیر تجاری، یعنی 
فردی که فعالیت تجاری انجــام نمی دهد، اگر خرید و 
فروش ملکی داشته باشد، اگر قبلاً ملکی نداشته و خرید 
ملک داشته باشد و بخواهد آن ملک را بفروشد، مشمول 
مالیات بر عایدی سرمایه نخواهد بود و اگر شخص ملک 
داشته باشد و ملک دوم را بخواهد بخرد و بعداً بفروشد، 
اگر ملک اول آن شــخص دارای تملک بیشتر از ۳ سال 
باشد، باز هم مشمول این قانون نخواهد شد و نیاز نیست 

که مالیاتی پرداخت کند.
رییس مرکز آموزش، پژوهــش و برنامه ریزی مالیاتی 
کشور ادامه داد: دو شرط برای پرداخت مالیات بر عایدی 
سرمایه وجود دارد، یکی تملک بیش از سه سال، یعنی 
اگر شخصی ملک را خریده باشد و بعد از سه سال تصمیم 

به فروش آن بگیرد، مشمول عایدی بر سرمایه نمی شود، 
شرط دوم هم بر این اســاس است که اگر شخص ملک 
دیگری نداشته باشد و قصد فروش آن را داشته باشد هم 

مشمول این قانون نمی شود.
این مقام مسئول اضافه کرد: در این خصوص، یک سوال 
اساسی مطرح می شــود که اگر فردی ملکی را دارد اما 
تصمیم به فروش آن برای تبدیل به ملک احسن کند، 
در این شرایط یک تنفس یکساله برای این منظور در نظر 
گرفته تا مشمول مالیات بر عایدی سرمایه نشود تا ملک 
اول را بفروشد و ملک دوم به احسن تبدیل شود، اما اگر 
بعد از یک سال هر دو ملک را داشته باشد، ملک اول نیز 

مشمول مالیات می شود.
موحدی بکنظر همچنین در خصوص شرایط شمولیت 
مالیات بر عایدی سرمایه در خصوص تملک چند ملک 
در خانواده نیز ابراز کرد: اگر فرد صاحب ملک سرپرست 
ملک باشد،هر 5 ســال یکبار می تواند از معافیت های 
مالیاتی استفاده کند. در عین حال اگر فرد دیگری بالای 
18 ســال و صاحب ملک در خانواده باشد و تصمیم بر 
استفاده از معافیت های مالیاتی داشته باشد، بابت تملک 
یک ملک بالای سه سال مشمول مالیات نمی شود. وی 
ادامه داد: مشمولان مالیات بر عایدی سرمایه به طور کلی 
باید برای فروش ملک بدون مالیات شرایط تملک یک 
ملک و همچنین تملک بیش از سه سال را داشته باشند.

موحدی بکنظر همچنین در خصوص امکان قفل شدن 

سرمایه گذاری در بازار مسکن نیز تاکید کرد: در سال های 
اخیر با توجه به افزایش قیمت مسکن که در عین حال، 
بخش قابل توجهی از خریداران و فروشــندگان نیز در 
داخل این بازار هم سوداگران بودند، ساخت و ساز مسکن 
رونقی نداشته که نیاز به مدیریت داشته باشد که درصدد 

آزاد گذاشتن یا جلوگیری از سفته بازی باشیم.
وی ادامه داد:  به طور کلی، ســاخت و ساز مسکن هیچ 
ارتباطی با مالیات بر عایدی سرمایه ندارد، چرا که حوزه 
نوساز هاست اینکه شخصی فاقد خانه اقدام به ساخت 
خانه می کند و آن را به فرد دیگری می فروشــد فقط 
مشمول مالیات های مستقیم که در قبل در قانون بوده 
می شود که همان ماده ۷۷ قانون مالیات های مستقیم 

است.
این مقام مسئول، همچنین، با ذکر مثالی در این خصوص 
اظهار کرد: مشمولان مالیات بر عایدی سرمایه اگر ملکی 
را که زیر یکسال تملک دارند تصمیم به فروش آن دارند، 
مشــمول مالیات نرخ ماده 1۳1 به اضافــه 10 درصد 
می شــود، یعنی اگر بیش از ۴00 میلیون ســود باشد 
۳5درصد، بین ۲00 تا ۴00 میلیون ۳0درصد  و برای 
صفر تا 100 میلیون مشمول ۲0 درصد مالیات می شود، 
یعنی به صورت پلکانی روی عدد ماده 1۳1 خود را نشان 
می دهد. وی همچنین توضیح داد کــه درباره خودرو 
 هم بر اساس همین فرمول نســبت به ماده 1۳1 قانون 

مالیات های مستقیم محاسبه می شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

کمتراز۵درصدمردممشمولمالیاتبرسوداگریمیشوند

پایان سفته بازی با مالیات بر عایدی

مذاکره با کشورهای حاشیه خلیج فارس برای سرمایه گذاری در بنادر 

رشد ۱۱.۴ درصدی صادرات ایران به سوریه

بهای واردات موز ۴۰۰ درصد بیشتر شد

تراز تجاری محصولات شیلاتی ایران ۸.۶  درصد رشد یافت

پیش بینی اعطای چندهزار میلیارد پاداش صرفه جویی برق
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توانمندی در تامین نیاز صنایع مخابراتی کشور
توليد تجهيزات پيشرفته مخابراتی با دانش فنی بومی

یک شرکت دانش بنیان با استفاده از دانش بومی و فناوری روزآمد زمینه را برای 
تولید داخلی و بومی تجهیزات زیرساختی پیشــرفته مورد نیاز کشور در حوزه 
مخابرات و ارتباطات فراهم کرده است. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، غلامعلی حسنی صدر مدیرعامل یک شرکت دانش 
بنیان در حوزه ارتباطی با اشاره به فعالیت هسته اولیه شرکت با دو نفر در سال ۷۹ 
تشکیل شد، تخصص تیم در زمینه مهندسی شبکه بود، به مرور به سیستم های 
مخابراتی تحت شبکه گرایش پیدا کرد. در آن زمان تجهیزات مخابراتی بصورت 
فناوری دیجیتال بنا شده و فقط مطالعات محدودی در حد چند مقاله در خصوص 
 IP PBX وجود داشت. از سال ۸۲ نخستین نمونه پرظرفیت IMS سوئیچ های

طراحی شده توسط شرکت در یکی از دانشگاههای کشور به بهره برداری رسید.
وی با اشاره به بهره مندی از نیروی انسانی دانش آموخته و متخصص برای تحقیق 
و توسعه محصولات دانش بنیان در حوزه مخابرات و ارتباطات عنوان کرد: با کمک 

نیروی انسانی متخصص، تمرکز کار شرکت روی همین زمینه کاری بوده است.
در سال های اخیر، محصولات این شرکت کلیه تاییدیه های مرتبط را اخذ نموده 
است. محصول این شرکت توسط شرکتها و سازمانهای دولتی و خصوصی و دولتی 
انتخاب شده و با پیشرفته ترین فناوری های این حوزه رقابت می کند. این فناوری 
رو به گسترش است و این شــرکت امید دارد که بتواند به سهم خود نقشی را در 
ارتقای توان صنعتی کشور و رفع نیازهای داخلی ایفا کرده و در آینده نه چندان 
دور به صادرات محصول و فناوری اقدام کند. حسنی، از طراحی، ساخت و توسعه 
مراکز تلفن، شبکه داده ها و سیستم های مخابراتی نســل جدید گفت و ادامه 
داد: در حال حاضر بیش از ۵ میلیون سوئیچ مخابراتی تولید شده این شرکت در 
شرکت مخابرات ایران، شرکت ارتباطات زیرساخت، FCP ها، اکثر وزارتخانه ها و 
سازمانهای بزرگ نصب، و راه اندازی و حسن انجام کار دریافت شده است. مدیرعامل 
این شرکت دانش بنیان با اشاره به تولید و بومی سازی مراکز مخابراتی نسل جدید، 
عنوان کرد: با گسترش فناوری اطلاعات و درهم آمیخته شدن فناوری های رایانه 
ای و مخابراتی و لزوم یکپارچه سازی ارتباطات در سازمان ها، این شرکت، در مسیر 
طراحی و پدید آوردن مراکز تلفن نسل جدید گام گذاشته است. این مرکز تلفن بر 
اساس جدیدترین فناوری مخابراتی جهان تولید شده و اولین و تنها مرکز از نوع خود 

به شمار می رودکه به طور کامل در ایران طراحی و ساخته شده است.
وی افزود: محصول این شــرکت تنها محصول موجود در داخل کشور است که 
تمامی تاییدیه های امنیتی را دریافت کرده است. حسنی، به ویژگی های رقابتی 
این محصول دانش بنیان اشاره و عنوان کرد: از این ویژگی ها می توان به پایش و 
بروزرسانی مستمر امنیت محصولات، سفارشی سازی، یکپارچه سازی و بهای 
تمام شده کم تر تا یک سوم تجهیزات مشابه خارجی، اشاره کرد. وی با بیان این که 
شرکت صنایع ارتباطی آوا مجری طرح کلان ملی IMS زیر نظر معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری و با نظارت وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات بوده گفت: 
در سال های اخیر محصولات تولیدی این شرکت برای اولین بار با موفقیت جایگزین 
برندهای اروپایی و چینی در شبکه مخابرات کشور شده اند. مدیرعامل این شرکت 
دانش بنیان ادامه داد: این محصولات، با ظرفیت میلیون ها پورت در مرحله بهره 
برداری هستند. این طرح ها ضمن خودکفایی فنی کشور در این حوزه راهبردی، 
منجر به میلیون ها دلار صرفه جویی ارزی شده است. با توجه به این که محصولات 
NGN/ IMS مبتنی بر پردازش ابری، آخرین فناوری موجود در طراحی تجهیزات 
مرتبط بوده و در جهان تعداد انگشت شماری از شرکت ها این نوع محصولات را 
تولید می کنندپتانسیل بالایی برای صادرات این محصول وجود دارد. با حمایت 
صندوق نوآوریو شکوفایی، اقدامات اولیه برای صادرات این محصول صورت پذیرفته 
اســت. این فعال فناور، با بیان این که در حال حاضر بیش از ۱۰۰ نفر به صورت 
مستقیم در حال فعالیت هستند عنوان کرد: در صورت حمایت دولت، سالانه بیش 
از ۳۰ میلیون یورو و صرفه جویی ارزی در کشور فقط در حوزه فعالیت این شرکت 
صورت خواهد گرفت. با رشد شرکت و توسعه محصولات جدید امکان اشتغال زایی 

مستقیم حدود ۱۰۰۰ نفر و ۱۰ هزار نفر غیر مستقیم در ۲ سال آتی خواهد بود.

اتصال نيازها به توانمندی ها برای رونق بازار فناوری
پنجاه وچهارمین نشست مجازی بروکرهای شــبکه فن بازار ملی معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری ۱۴ اردیبهشت ماه 
برگزار می شــود. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، پنجاه وچهارمین نشســت مجازی بروکرهای شبکه 
فن بازار ملی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 

۱۴ اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۲ برگزار می شود.
در این نشست تقاضاهای فناورانه ای چون »تولید توپ و راکت اسکواش« 
و »چند طرح فناورانه در حــوزه دارویی« به عرضه کنندگان محصولات و 
خدمات عرضه می شود تا با استفاده از ظرفیت آنها این نیازها به پاسخ برسد. 
فناوران نیز توانمندی های خود شامل »مصالح ساختمانی آماده«، »دستگاه 
خمیرگیر اتوماتیک«، »یخچال و فریزرهای آزمایشگاهی«، »دستگاه های 
تولید فنس و توری« و »سرم آبرســان و جوانساز پوست« را به متقاضیان 
عرضه می کنند تا با تجاری سازی محصولات خود، بازار آنها را توسعه دهند.

طرح هایی نیــز برای ســرمایه گذاری معرفی خواهند شــد که شــامل 
»آستاگزانتین«، »نرم افزار سلامت دیجیتال« و »پلت فرم های لنس)حوزه 

فری لنس(« می شوند.
کارگزاران تبادل فناوری شبکه فن بازار ملی معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری بستر لازم برای تقاضا و تجاری سازی فناوری و همچنین جذب 
سرمایه در اســتان ها را فراهم کرده اند و وظیفه نزدیک کردن طرف های 
»عرضه« و »تقاضا« را در حوزه فناوری و محصولات پیشرفته بر عهده دارند. 
نقشی که با شکل گیری شبکه فن بازار در سال های اخیر توانسته؛ تبادلات 

فناورانه را در کشور رونق دهد.

شــركت های پيامك انبوه از وزارت ارشاد مجوز 
بگيرند

رییس مرکز توسعه فرهنگ و هنر در فضای مجازی اعلام کرد: به زودی از 
فعالیت شرکت های فاقد مجوز از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در حوزه 
پیامک انبوه با همکاری وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات جلوگیری 

می شود.
به گزارش روابط عمومی مرکز توســعه فرهنگ و هنر در فضای مجازی، 
حامد حاجی ملامیرزایی امروز، چهارشنبه ۱۳ اردیبهشت در سی و هفتمین 
جلسه کارگروه ساماندهی خدمات پیامکی ارزش افزوده و پیامک انبوه در 
شــبکه های ارتباطی ضمن بررســی گزارش تخلفات شرکت های ارسال 
پیامک انبوه و انتقادهایی کــه به رویه فعالیت برخی از آنان وارد اســت، 
اعلام کرد به زودی از فعالیت شــرکت های فاقد مجوز از وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در حوزه پیامک انبوه با همکاری وزارت ارتباطات و فناوری 

اطلاعات جلوگیری می شود.
وی بر ضرورت ساماندهی تبلیغات در حوزه پیامک انبوه تاکید کرد و گفت: 
هر چند شرکت های رسمی و دارای مجوز وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، بر 
اساس ضوابط و قوانین جاری کشور در حوزه پیامک انبوه فعالیت می کنند 
اما لازم است این شرکت ها بیش از پیش بر رعایت قوانین حوزه تبلیغات 

دقت کنند.

اخبار

وزیر ارتباطات در دیدار با 
اعضای کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس بــا ارائه 
گزارشی از اقدامات انجام 
شــده، دغدغه ها و مسائل 
مطرح شده توسط نمایندگان مردم را مورد بررسی 
قرار داد. به گــزارش وزارت ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات، عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در دیدار اعضای کمیسیون صنایع و معاون 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به اقدامات و پروژه 
های مختلف این وزارتخانه در دولت سیزدهم، گفت: 
شبکه ملی اطلاعات، پروژه فیبرنوری منازل و کسب 
و کارها، پنجره ملی خدمات دولت هوشمند، توسعه 
صنعت فضایی، توسعه ارتباطات روستایی و حمایت 
از پیام رسان های داخلی از اولویت های برنامه های 

دولت در این دوره است.
وزیر ارتباطات به ارائه ۳ هزار خدمت توسط دستگاه 
های دولتی در پنجره واحد خدمات اشــاره کرد و 
گفت: با الکترونیکی و هوشمند شدن خدمات مردم 
از طریق یک کانال می توانند با تمام دولت در ارتباط 
باشند. زارع پور به فعالیت پیام رسان های داخلی 
و توسعه آنان اشاره کرد و گفت: در برنامه داریم که 
با حمایت از پیام رسان های داخلی بتوانند بهترین 

خدمات را به مردم عزیز ارائه دهند و بتوانند مورد 
اقبال کاربران خارجی هم قرار گیرند.

وزیر ارتباطات به فعالیت های حــوزه فضایی نیز 
اشاره ای کرد و خبر داد: در سال جاری پرتاب هایی 
را در برنامه خود داریم و امسال انشالله سال پرباری 
برای صنعت فضایی کشــور خواهد بود. وی درباره 
دغدغه نمایندگان در حوزه حفظ داده های مردم در 
پلتفرم های داخلی نیز افزود: لایحه حفاظت از داده 
های کاربران در فضای مجازی در وزارت ارتباطات 
نهایی شده است و به زودی پس از بررسی در دولت 
به مجلس فرستاده خواهد شد که با تصویب نهایی 
این لایحه نگرانی مردم در ایــن حوزه نیز رفع می 
شــود. مصطفی طاهری رییس کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس نیز در این جلســه به موضوعات 
توسعه ارتباطات روستایی، اجرای دقیق قانون داده و 
اطلاعات ملی، لایحه حفظ داده های شخصی مردم 
و دولت هوشمند به عنوان مطالبات مورد پیگیری 

این کمیسیون اشاره کرد.
در ادامه این جلســه اعضای کمیســیون صنایع و 
معادن مجلس نیز موضوعاتی را مانند تســریع در 
شبکه ملی اطلاعات، توسعه ارتباطات ثابت، توسعه 
آموزش های مجازی، تامین امنیت اطلاعات مردم 
در پیام رسان های داخلی و توسعه و افزایش کیفیت 
ارتباطات روســتایی را مطرح کردنــد. همچنین 
تعدادی از مدیران شــرکت های و ســازمان های 
تابعه وزارت ارتباطــات نیز گزارشــی از اقدامات 

انجام شــده در حوزه کاری خود ارائــه کردند. در 
این جلســه مصطفی طاهری رییس کمیســیون 
و نماینده مردم زنجان و طــارم، علی جدی نایب 
رییس و نماینده مردم شــیروان، روح اله عباسپور 
ســخنگو و نماینده مردم بویین زهــرا و اوج، روح 
اله ایزدخواه نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، 
اسلامشهر و پردیس، معصومه پاشایی نماینده مردم 
مرند و جلفا، عزت اله اکبری تالار پشــتی نماینده 
مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس، 
رضا تقی پور انــواری نماینده مــردم تهران، ری، 
شمیرانات، اسلامشهر و پردیس، سیدجواد حسینی 

کیا نماینده مردم ســنقر و کلیایی، یوسف داودی 
نماینده مردم ســراب و مهربان، اله وردی دهقانی 
نماینده مردم ورزقان، مصطفی رضا حسینی نماینده 
مردم شهربابک، سیداحمد رســولی نژاد نماینده 
مردم دماوند و فیروزکوه، بهــزاد رحیمی نماینده 
مردم سقز و بانه، علیرضا ســلیمی نماینده مردم 
محلات و دلیجان، لطف اله سیاه کلی نماینده مردم 
قزوین، آبیک و البرز و حجــت اله فیروزی نماینده 
مردم فســا همگی از اعضای کمیســیون صنایع و 
 معادن مجلس حضور داشتند و به ارایه نقطه نظرات 

خود پرداختند.

وزير ارتباطات اعلام كرد؛

جذب کاربران خارجی در پیام رسان های بومی
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با تاکید بر اینکه 
فعالیت و تلاش کارگران عزیز پشــتوانه استقلال 
و خودکفایی کشــور اســت گفت: امروز با تلاش 
نیروهای نخبه و به پشتوانه کار و مجاهدت کارگران 
عزیز در بخشــهای گوناگون کشــور، جمهوری 
اســلامی ایران در خیلی از حوزه ها خودکفا و در 

بسیار از زمینه ها جزو کشورهای پیشرو است.
به گزارش مرکــز روابط عمومی و اطلاع رســانی 
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات، عیســی 
زارع پــور، وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات؛ به 
مناسبت روز کارگر، در نشست صمیمی با جمعی 
از کارگران پرتلاش وزارت ارتباطات، ســازمان ها 
و شــرکت های تابعه گفت: ابتدا خطاب به خودم 
و بعد دیگــران این تأکید دارم کــه در هر جایگاه 
و مقامی که هســتیم باید وظیفــه و کاری که به 

 ما سپرده شــده اســت را به بهترین شکل ممکن
 انجام دهیم.

وی با تاکید بر اینکه هیچ شــانی برای خودم قائل 
نیستم و من هم مثل شما هستم با این تفاوت که 
مسوولیت بنده بیشتر است، افزود: بنده و منصوبانم 
شانی جز خدمتگذاری برای مردم نداریم و هرکسی 
بخواهد از جایگاهش برای منافع شخصی یا جناحی 
خود استفاده کند جایی در دولت مردمی ندارد و 
احدی حق ندارد برخورد غیرکریمانه با مردم داشته 
باشد. همه ما انســانیم و آن چیزی که ماها را در 
پیشگاه خداوند متفاوت می کند، تقوای الهی است 
که یکی از مهمترین شاخصهای تقوا هم خدمت بی 

منت و تمام و کمال به مخلوقات الهی است.
وزیر ارتباطــات با تاکیــد بر اینکــه تمام تلاش 
مان را خواهیم کرد تا قدمــی در موضوع کاهش 

دغدغه و نگرانی معیشــتی کارگران و کارمندان 
برداریــم، تصریح کرد: دولت ســیزدهم به عنوان 
یک دولت مردمی و شخص رئیس جمهوری نگاه 
ویژه ای به مســاله کار و کارگران دارنــد و بر پایه 
همین توجه نیز شــاهد بودیم که از ابتدای دولت 
حداقل حقــوق کارگران افزایــش قابل  توجه ای 
 داشت تا به نوعی با واقعیت های جامعه همخوانی 

داشته باشد.
در ادامه این نشســت هادی اصــلان زاده، معاون 
توســعه ســرمایه انســانی و مدیریت منابع وزیر 
ارتباطات، نیــز ضمن تبریک روز کارگــر به ارائه 
گزارشــی در حوزه مشــاغل کارگری پرداخت و 
گفت: به عنوان معاون منابع انسانی دغدغه اصلی 
ما رعایــت قوانین بوده و هســت و تاکنون تلاش 
کرده ایم از تمام ظرفیت های قانونی برای کاهش 

دغدغه کارگران در بخش های مختلف وزارت خانه 
استفاده کنیم.

در ابتــدای این نشســت تعــدادی از کارگران به 
نمایندگی جامعه کارگران شاغل در مجموعه وزارت 
ارتباطات به بیان درخواست ها و دغدغه های خود 
پرداختند. در پایان وزیر ارتباطــات با اهدای لوح 

یادبود از کارگران حاضر در این جلسه تقدیر کرد.
در این جلســه علاوه بر عیســی زارع پــور وزیر 
ارتباطات، هادی اصلان زاده معاون توسعه سرمایه 
انسانی و مدیریت منابع وزارت ارتباطات، محمود 
لیائی مدیرعامل شرکت ملی پست، حجت الاسلام 
والمسلمین جابر قلیان دبیر شورای فرهنگی وزارت 
ارتباطات، مصطفی اشرف مدیرکل دفتر وزارتی و 
محمداحسان خرامید رییس مرکز روابط عمومی و 

اطلاع رسانی وزارت ارتباطات نیز حضور داشتند.

معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت از میزان 
فروش بیش از ۵ هزار و ۲۵۵ میلیارد ریالی فناورانه 
شرکت های ســلامت محور خبر داد. همزمان با 
چهارمین روز از هفته سلامت که با عنوان جامعه 
سالم و رشــد تولید نام گذاری شــده است، دکتر 
یونس پناهی اعلام کرد: میزان فــروش فناورانه 
یکسال گذشته شرکت های فعال در حوزه سلامت 
منتهی به مهر ۱۴۰۱ بیش از ۵ هزار و ۲۵۵ میلیارد 
ریال و میزان صادرات این شرکت ها از ابتدا بالغ بر 

۱۰۵ میلیون دلار است.
وی با بیان این مطلب تصریح کرد: طبق فرمایشان 
مقام معظم رهبری مبنی بر نامگذاری سال جاری 

به عنوان "رشد تولید و مهار تورم" می توان اعلام 
کرد یکی از مهم ترین اقدامات انجام شده تکمیل 
زنجیره تولید حوزه ســلامت در کشــور و ایجاد 
بسترهای لازم برای رونق اقتصاد سلامت و تسهیل 
فعالیت شرکت های دانش بنیان سلامت به شمار 
می رود. پناهی خاطرنشــان کرد: در یک ســال 
گذشــته تمام تلاش معاونت تحقیقات و فناوری 
وزارت بهداشت بر این حوزه معطوف شده است و 
چنانچه شاهد هستیم طی یک سال ۸ مرکز رشد 
سلامت، ۱۱ مرکز نوآوری سلامت، و ۳ پارک علم 
و فناوری سلامت فعالیت خود را به صورت رسمی 
آغاز کرده اند که رکورد کم نظیری در این زمینه 

محسوب می شــود. وی به زیســت بوم سلامت 
کشور اشاره کرد و اظهار داشــت: در حال حاضر 
۹۸ مرکز رشد، ۱۱ مرکز نوآوری، ۱۳ پارک علم و 
فناوری جهت توسعه اقتصاد سلامت کشور فعال 
هستند و از هسته های فناور و دارندگان ایده که 
در ابتدایی ترین مرحله این زیست بوم قرار دارند تا 
مرحله تولید و عرضه بازار های داخلی و خارجی در 
این فرآیند دیده شده اند. چنانچه در سال گذشته 
به ۲۶۹ محصول مجوز اعطا شــده است که ۱۱۵ 

محصول به مرحله تجاری سازی رسیده اند.
معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت به یکی 
از بسترهایی که از ابتدای شروع به فعالیت دولت 

ســیزدهم مورد توجه معاونت قرار گرفته اســت 
اشاره کرد و یادآور شد: رساندن تحقیق به محصول 
و خدمت و در واقع پاسخگویی به نیازهای جامعه از 
طریق تحقیقات کاربردی یکی از اهداف راهبردی 
معاونت است و در همین راســتا با حمایت های 
انجام شده در سال گذشته ۱۲۸ طرح تحقیقاتی 
منجر به محصول شده اســت و این آمار را در نگاه 

کلان به عدد ۳۴۴۲ رسانده است.
وی ادامه داد: ۳۷۱ ثبت اختــراع تا مهر ۱۴۰۱ و 
۴۲۲ ثبت اختراع تا پایان مهر ۱۴۰۰ انجام شده 
اســت که در کل ۳۷۲۴ اختراع در حوزه سلامت 

ثبت شده است.

معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی در 
جمع شرکت های دانش بنیان توانمند در رفع محرومیت 
در کشور بر ظرفیت بالای شرکت های دانش بنیان در 

تامین نیازهای خاص مناطق محروم تاکید کرد.
رضا اسدی فرد معاون توسعه شرکت های دانش بنیان 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری در نشستی مشترک با نمایندگان شرکت های 
دانش بنیان و فناوری که محصــول یا خدمات آنها در 
اجرای برنامه های محرومیت  زدایی در کشور اثرگذار 
است، با اشاره به اینکه یکی از دغدغه های اصلی معاونت 
علمی توسعه بازار شرکت های دانش بنیان است، گفت: 
طی این سال ها تلاش کردیم تا ظرفیت اقتصادی کشور 
را به توانمندی های شرکت های دانش بنیان متصل کنیم 
و برای این کار برنامه های متعددی نیز تعریف و اجرا شد.
وی افزود: دیگر اولویتی که حدود یک سال و نیم است به 
شکل جدی آن را دنبال می کنیم پیوند دانش و تخصص 
دانش بنیان ها به پروژه های محرومیت زدایی است. اینکه 
بتوانیم با اجرای طرح های فناورانه مختص و مبتنی بر 
شرایط و اقلیم مناطق محروم و کمتربرخوردار کشور؛ 
نیازها را به شکلی پایدار و مطمئن رفع کنیم چون بیشتر 
برنامه های حوزه محرومیت زدایی در قالب کمک های 
نقدی و بسته های معیشــتی اجرا می شود که چندان 

کارآمد و پایدار نیستند.
اسدی فرد با بیان اینکه در بحث محرومیت زدایی هم 
بازار بالقوه ای برای شرکت های دانش بنیان وجود دارد 
و هم نیازهای جدی برای مرتفع شــدن، تصریح کرد: 

در معاونت علمی این باور وجود دارد که شــرکت های 
دانش بنیان می توانند به شــکل پایداری به این نیازها 
پاسخ دهند این کار هم برای این مجموعه ها درآمدزا 
اســت و عملا کارآیی محصولات و خدماتشان را ارتقا 
می دهد و هم طرح های محرومیت زدایی در کشور را 

کارآمدتر خواهد کرد.
معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با تاکید 
بر اینکه، در حال حاضر بسیاری از مسائل و مشکلات 
روستاها می تواند به واسطه توانمندی دانش بنیان ها 
مرتفع شــود، گفت: یکی از مهم ترین چالش هایی که 
توسط این مجموعه ها می تواند رفع شود تامین آب شرب 

مناطق محروم است.
وی در این باره توضیح داد: یکی از شرکت های دانش 
بنیان؛ فناوری برای تامین آب شرب بدون نیاز به برق 
ارائه کرد و این فناوری موجب رفع مشــکل آب شرب 
۱۰۰ روستا شد. چنین شرکت هایی با توانمندی های 
بالا در کشور زیاد هستند و می توانیم آنها را به نیازهای 

مناطق محروم متصل کنیم.
اسدی فرد با تاکید بر اینکه باید رشد و توسعه در کشور 
به شــکل متوازن باشــد، گفت: برنامه های متعددی 
برای توسعه کشور تعریف و اجرا شده اما این برنامه ها 
به شــکل متوازنی اجرا نشــده و مناطق برخوردار به 
خوبی توســعه یافتند و مناطق کمتر برخوردار از این 
تسهیلات بازماندند. به همین دلیل تصمیم گرفتیم با 
کمک نهادهای مرتبط با حوزه محرومیت زدایی اقدام 

به برگزاری نمایشگاه آبادیران کنیم تا توانمندی ها و 
ظرفیت های موجود در زیســت بوم فناوری و نوآوری 
کشور که در رفع محرومیت در کشور اثرگذار هستند را 

شناسایی کنیم و به کار بگیریم.
رییس نمایشگاه آبادیران با بیان این نکته که شرکت های 
دانش بنیان مختلفی برای رفع نیازهای مناطق محروم 
در حال تولید محصول یا ارائه خدمت هستند، گفت: در 
حال حاضر بازار عرضه و تقاضا مشخص است اما در این 
میان خلایی وجود دارد و آن هم نبود یک فضای مناسب 
برای اتصال نیازها به بازار عرضه است که فکر می کنیم 
نمایشگاه آبادیران این فضا را به خوبی ایجاد خواهد کرد. 
وی ادامه داد: شرکت های دانش بنیان زیادی هستند 
که توانمندی حل مسائل مختلف مناطق محروم مانند 
تامین انرژی، مسایل اجتماعی، تامین آب و غیره را دارند 

و می توانند راهکارهای خاص این بازار ارائه کنند.
اســدی فرد، برگزاری نمایشــگاه آبادیران را فرصت 
خوبی برای به همرسانی طرف عرضه و تقاضا در حوزه 
محرومیت زدایی دانست و گفت: در این نمایشگاه ایده ها 
و توانمندی های موجود در شرکت ها را دریافت می کنیم 
تا به نیازهای مناطق محروم متصل کنیم. این رویداد 
می تواند بازارگاه دائمی عرضه محصولات و فناوری های 
حوزه محرومیت زدایی باشد و سایت آن به شکل دائمی 

فعالیت کند.
معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با اشاره 
به اینکه نهادهای ذیربطی چــون کمیته امداد، بنیاد 

مستضعفان، بنیاد احسان ســتاد اجرایی فرمان امام 
خمینی، بنیاد علوی و غیره که جزء نهادهای موثر در 
محرومیت زدایی هســتند در این نمایشگاه مشارکت 
می کنن، بیان کرد: در تلاش هستیم تا از شبکه مویرگی 

گروه های جهادی نیز در این راستا استفاده کنیم.
وی معتقد است که مشکلات زیادی در مناطق محروم 
وجود دارد که با ایده ها و توانمندی های فناورانه موجود 
قابل رفع هستند مثل چالش های کشاورزان در زمینه 
کمبود آب، مشــکلات دامپروری و غیره که امیدوار 
هستیم با کمک ظرفیت های نمایشگاه آبادیران و به 
کمک شرکت های دانش بنیان توانمند بتوانیم به این 

نیازها به شکل درست و پایداری پاسخ دهیم.
نمایشــگاه آبادیران درصدد اســت تا با اســتفاده از 
فناوری های به روز دانش بنیان  در پنج حوزه مسکن و 
زیرساخت های توسعه روستایی، کشاورزی، دامپروری 
و شیلات، ماشین آلات کوچک مقیاس )جهت ایجاد 
اشتغال(، سلامت، بهداشت و توانبخشی و فناوری های 

آموزشی به رفع مشکلات مناطق محروم بپردازد.
این نمایشگاه با مشــارکت معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، بنیاد مستضعفان 
انقلاب اسلامی و کمیته امداد امام خمینی )ره( برگزار 
می شود و همه بازیگران موثر در محرومیت زدایی در 
این رویداد گرد هم جمع خواهند شــد تا فناوری ها، 
محصولات و شرکت های دانش بنیان و خلاق را به نیازها 
و چالش های موجود در مناطق محروم و روســتایی 

گره بزند.

وزير ارتباطات در نشست صميمی با جمعی از كارگران؛

فعالیت و تلاش کارگران پشتوانه استقلال و خودکفایی کشور است 

فروش ۵ هزار و ۲۵۵ میلیارد ریالی محصولات فناورانه سلامت محور

دانش بنیان ها توان خلق راه کارهای موثر بازار مناطق محروم را دارند


